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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Ilgametis ,,Draugo” redaktorius Bronius Kviklys buvo taip pat
ir garsus enciklopedininkas, „Mūsų Lietuvos” ir „Lietuvos baž-
nyčios” sudarytojas,  Lietuvių enciklopedijos straipsnių auto-
rius, lituanistikos kolekcininkas. Galbūt pomėgis tiksliems fak-
tams nulėmė, kad žurnalistas su ekonomisto ir teisininko dip-
lomais nutarė vaikams ir anūkams pats papasakoti apie savo
vaikystę ir ankstyvąją jaunystę…                              – 8 psl.

Ramunės Rakauskaitės filmas ,,Kelionės namo” toliau lan-
ko lietuvių bendruomenes Amerikoje. Kiekviena peržiūra
– tai ir pačios režisierės kelionė ,,gilyn į temą”:  ji vis su-
tinka herojų, kurie šįkart liko už kadro. Vertinga abipuse
patirtimi tapo ir susitikimas su San Diego lietuviais.                                                

– 5 psl.

Dingusi Lietuva

Kvailam gimti ne sarmata. Tik mirti kvailam gėda – Erich Maria Remarque

Nesugriaunami 
tiltai

Prieš šimtą metų šie 6 Lietuvos miestai buvo tarp
svarbiausių ką tik atgimusioje šalyje. Jie pateko į
Lietu vos didžiausių miestų 20-uką, buvo svarbūs
prekybos, pramonės ar amatų centrai. Dabar jie –
tik maži mieste liai, savo reikšme toli gražu nepri-
lygs. – 6 psl.

Redaktorius 
pasakoja 
apie save



2 2020 SAUSIO 28 D., ANTRADIENIS DRAUGAS

DRAUGAS
(USPS-161000)

THE LITHUANIAN WORLD-WIDE NEWSPAPER

Published on Tuesday, Thursday 
and Saturday 

except legal Holidays, Jan. 2nd, and Dec. 26th by
the Lithu anian Catholic Press Society, 

4545 W. 63rd Str., Chicago, IL 60629-5532. 
Tel.: 773-585-9500. Fax.: 773-585-8284
Periodical class postage paid at Chicago, IL 

and additional mailing offices.
Subscription Rates: $150.00.

GARBėS PRENUMERATA $250.00
JAV – metams $150.00 • 1/2 metų $80.00 • 3 mėn. $57.00

Pirma klase – $340.00 • kartą per savaitę $240.00
Į Kanadą – metams $390.00 (USD) • 1/2 metų $210.00 (USD) • 3 mėn.$110.00 (USD)

Į Lietuvą paprastu paštu – metams $120.00 • 1/2 metų $66.00
Internetinė prenumerata – metams $99.00 

TIK ŠEŠTADIEnIO LAIDA
JAV metams $95.00 • 1/2 metų $70.00 • 3 mėn. $48.00

Į Kanadą– metams $150.00 (USD) •1/2 metų $120.00 (USD) • 3 mėn.$75.00 (USD)
Į Lietuvą  – metams $70.00

Mažindami pašto išlaidas, prenumeratos kvitų nesiunčiame. ,,Draugo” prenumerata yra mokama iš anksto.
Administracija dirba kasdien nuo 9:00  iki 4:30, šeštadieniais nedirba. 

Redakcija dirba kasdien nuo 8:00 iki 4:00, šeštadieniais nedirba.

Vyriausioji�redaktorė�–�
Ramunė Lapas

vyr.redaktore@gmail.com

Redaktorė�–�
Virginija Petrauskienė

Techninis�redaktorius�–
Jonas Kuprys

Korektorė�–�
Dalia Sokienė

Už skelbimų turinį ir kalbą neatsakome. 

Straipsnių autorių nuomonė nebūtinai 
sutampa su redakcijos nuomone.

Administracija�–
skelbimai@draugas.org.,    administracija@draugas.org

Reklama – Audronė Kižytė, 
audreykizys@gmail.com, 630-805-1404

motiną ir glausis prie savo žmonos, ir du taps vienu
kūnu. Šita paslaptis yra didelė, – aš tai sakau, žvelg-
damas į Kristų ir Bažnyčią. Taigi kiekvienas jūsų te-
myli žmoną kaip save patį, o žmona tegerbia vyrą”.
Vyras ir moteris, papildydami vienas kitą, tampa vie-
na harmoninga šeima, pildanti Dievo nurodymus.
Įdomu, kad tarp rekolekcijų dalyvių dėl to jokio su-
sipriešinimo nebuvo. Matyt, jie norėjo eiti į priekį ir
ugdyti savo, kaip šeimos vieneto, ryšius su Dievu.

Dalyviai turėjo progos sudaryti ir surašyti savo
vedybų misijos aptarimą. Reikėjo aptarti san-
tykius su Dievu ir su vedybiniu partneriu.

Buvo siūloma skirti laiko Dievo žodžio skaitymui ir
bendrai maldai. Buvome prašomi aptarti savo ve-
dybinį gyvenimą – kaip save matome, kaip kiti api-
būdintų mūsų porą, kuo džiaugiamės vienas kitu.
Reikėjo išsakyti vertybes, kuriomis gyvenime va-
dovaujamės. Pvz., buvo paminėti tikėjimas, malda,
tarnyba, dosnumas, vientisumas, draugiškumas,
pagalba, pagarba, nuotykiavimas ir t. t. Šios užduo -
ties  pabaigoje jau turėjome savo vedybinio gyveni-
mo užduoties gaires. Iš tikrųjų mūsų atveju gal nie-
ko naujo nesukūrėme, bet sau išsiryškinome verty-

bes, kuriomis daug metų vadovaujamės. 
Šiai visai protinei ir dvasinei mankštai

daug padėjo apklausa raštu, kur kiekvienas
dalyvis išsakė savo nuomonę apie santykius
su vedybų partneriu ar partnere. Atsaky-
dami į 30 dvilypių klausimų sukūrėme
savo asmeninį profilį. Reikėjo pasirinkti vie-
ną iš dviejų galimybių, pvz.: man pra-
smingiau praleisti laiką su savo partne-
re/riu ar mano partnerė/ris padaro kažką
praktiška ir naudinga man. Kitas pavyzdys:

man svarbiau, jei mano partnerė/ris man pasako,
kad manimi didžiuojasi, ar mano partnerė/ris man
padeda atlikti kokį darbelį ir t. t. Suskaičiavę gautus
rezultatus geriau supratome penkių faktorių svar-
bą savo vedybiniame gyvenime. Tie faktoriai buvo
parėmimo žodžiai, laiko kokybė, dovanų gavimas, pa-
tarnavimas ir fizinis ryšys. Visa tai yra plačiai ap-
tarta Gary Chapman knygoje ,,The 5 Love Langua-
ges – The Secrets of  Love that Lasts” (Northfield Pub-
lishing, Chicago, 2015). Ją nusipirkome knygyne ir
pirkdami sužinojome, kad paėmėme paskutinį jų tu-
rėtą egzempliorių. Ši knyga buvo ,,New York Time”
daugiausiai perkamų knygų sąraše, ir jos jau par-
duota daugiau kaip 10 milijonai egzempliorių. Jo ra-
dijo programas transliuoja daugiau kaip 400 radijo
stočių.

Paskutinę rekolekcijų sesiją išklausėme suves-
tines ir gavome patarimą, kaip praktiškai pradėti įgy-
vendinti kai kurias mintis. Konkrečiai – poroms buvo
siūloma kas dvi savaites kartu išeiti iš namų; kas še-
šis mėnesius kur nors išvykti savaitgaliui, o kas me-
tai rasti savaitę kartu pabūti. Paskutinis patarimas
skambėjo kaip kvietimas grįžti. Kodėl ne? 

Kai� perkame� naują� automobilį,
kartu� gauname� ir� atspausdintą
vadovėlį.� Jame� nurodoma,� kaip
savo� pirkinį� prižiūrėti,� kaip� juo
naudotis,�kaip�dažnai�keisti�alyvą,
prižiūrėti�padangas�ir�t.�t.� �Mano
2019� m.� pirkto� automobilio� va-
dovėlis�išaugo�iki�beveik�400�pus-
lapių� knygos.� Tai� knyga� su�mik-
roskopinio�dydžio�raidėmis,�paruošta
inžinieriams.�Buvo�persistengta�į�blo-
gąją�pusę.

Kai ateiname į šį pasaulį, iš valdžios įstaigos gau-
name gimimo metrikus. Jei esame krikštijami,
gauname krikšto pažymėjimą. Laikui bėgant

šeimoje, mokykloje ir gyvenime susipažįstame su de-
šimčia Dievo įsakymų, rečiau – su penkiais Bažny-
čios įsakymais, bendruomenino gyvenimo įstaty-
mais. Ten paprastai nenurodoma, kaip dažnai ką rei-
kia atlikti.  Išimtis yra vienas Bažnyčios įsakymas
– bent kartą metuose atlikti išpažintį ir apie Velykas
priimti Eucharistijos sakramentą.

Prieš didžiąsias šventes visiems norisi atsi-
pūsti, o baigiantis metams – apgalvoti praėjusius. Kas
nutiko, ką galėtume pakeisti, ko tikėjomes ar kuo nu-
sivylėme. Daug religijų turi rekolekcijas, kada pa-
likus kasdieninius rūpesčius, labiau susitelkiama į
save ir atgaivinamas ryšys su Dievu. Laikoma, kad
Katalikų Bažnyčioje Ignacas Lojola  pradėjo ,,dvasinę
mankštą”, laikui bėgant išsivysčiusią į prasmingų
rekolekcijų tradiciją. 

Mano žmona Gražina ir aš esame dalyvavę re-
kolekcijose, kur tikintysis yra dėmesio centre. Bai-
gus 57-uosius vedybinio gyvenimo metus susido-
mėjome vedusiųjų porų rekolekcijomis, vykusiomis
Lansing vyskupijos rekolekcijų centre DeWitt mies-
telyje netoli Michigan sostinės. Tai buvo trijų dienų
suėjimas, prasidėjęs penktadienį vakare ir pasibai-
gęs sekmadienį po pietų. Užsiregistravo 40 porų ir už-
ėmė visas vietas. Pirmą kartą pritrūko vietų visiems
norintiems. Spėju, kad jos vyksta kasmet.

Dėmesio centre buvo Dievas, bet šiose rekolek-
cijose jo partneriais tapo vedusiųjų poros, o ne pa-
vieniai asmenys. Tai lengvai suprantama sąvoka, bet
labai retai pritaikoma gyvenime. Vedusieji turėjo pro-
gos ir galimybės abu kartu pagerinti tai, ką iš Dievo
yra gavę, ir pastiprinti savo ryšius su Tvėrėju. Re-
kolekcijų formatas buvo įvairiapusiškas: svarbių
sąvokų aptarimas, pasidalinimas patirtimi, bendros
maldos rytą ir vakare. Buvo progų su vyno taure ran-
koje susipažinti su kitais dalyviais. Visi kartu val-
gėme, o rekolekcijų pabaigoje nuoširdžiai plojome šei-
mininkėms. Prisiminė Dainavos jaunimo stovyklų tra-
dicija panašiai įvertinti šeimininkių triūsą. 

Rekolekcijas vedė St. Francis rekolekcijų cent-
ro direktorius kun. David Rosenberg su kitais kvies-
tais kalbėtojais. Pradžioje buvo apsistota prie Pau-
liaus laiško efeziečiams. Ten duodami pamokymai
sutuoktiniams, naudojant tų laikų sąvokas ir ter-
minologiją. Laiške buvo rašyta, kad moterys yra
klusnios savo vyrams, lyg tai Viešpačiui, nes vyras
yra žmonos galva, kaip Kristus yra Bažnyčios gal-
va. ,,Ir kaip Bažnyčia klauso Kristaus, taip ir mote-
rys visur kur teklauso vyrų”. O vyrams sakyta my-
lėti žmonas, kaip ir Kristus mylėjo Bažnyčią ir ati-
davė save už ją. Tai pabrėžia, kad galva be kūno ne-
egzistuoja, bet kartu sudaro visumą. Čia nekalbama,
kad vienas kitą valdo, bet kad vienas kitą remia.
,,Taip ir vyrai turi mylėti savo žmonas tarytum sa-
vuosius kūnus. Kas myli žmoną, myli save patį. Juk
niekas niekada nėra nekentęs savo kūno, bet jį
maitina ir globoja kaip ir Kristus Bažnyčią. Mes gi
esame jo kūno nariai. Todėl žmogus paliks tėvą bei

Vedusių�porų
rekolekcijos

ROMUALDAS KRIAUČIŪNAS

Paskolos vyresnio amžiaus žmonėms,
gyvenantiems Cook County apskrityje

Maria Pappas, Cook County apskrities iždininkė (Cook County Treasurer), praneša, kad jos įstaiga ad-

ministruoja paskolų programą, kuri padeda vyresnio amžiaus žmonėms sumokėti nekilnojamojo turto

mokesčius (property taxes).  

Šios apskrities vyresnio amžiaus gyventojai, kurių metinės šeimos pajamos yra 55 000 dol. ar mažiau,
gali teikti paskolų nekilnojamo turto mokesčiams sumokėti prašymus per tam tikslui sukurtą programą, kuri
vadinasi ,,Senior Citizen Real Estate Tax Deferral Program”.  

Anot iždininkės Pappas, daugelis vyresnio amžiaus žmonių patiria finansinių sunkumų, kai vaistų ir gy-
venimo kaina kyla greičiau negu pajamos iš socialinės apdraudos. Ši programa skirta jų rūpesčiams su-
mažinti.  

Paskolas išduoda Illinois valstija. Atsilyginti už paskolas reikia nekilnojamo turto pardavimo arba savininko
mirties atveju. Valstija kasmet ima 6 procentų mokestį už paskolą.  Paskolos kasmet gali siekti iki 5 000

dol. Savininkai turi būti bent 65 metų amžiaus tų metų, kai teikiamas prašymas, birželio 1 d.  

Paskolai įsigyti reikia:

1) užpildyti prašymą, kurį galima rasti tinklalapyje cookcountytreasurer.com;

2) užpildytą prašymą ir reikiamų dokumentų kopijas įteikti Cook County iždininkės įstaigai

(Treasurer’s Office);

3) tai reikia padaryti iki 2020 m. kovo 1 d. Vėliau prašymai nebus priimami;

4) pirmąjį 2019 metų nekilnojamojo turto mokesčio mokėjimą reikės sumokėti iki 2020 m. kovo 3 d.;

5) savininkai kasmet turi atnaujinti paskolos prašymą.  

Daugiau informacijos apie šią paskolų programą galima rasti tinklalapyje cookcountytreasurer.com, kur yra tų
prašymo formų, kurias reikia išpildyti, nuorodos:

Form IL-1017 Application for Deferral of Real Estate/Special Assessment Taxes for Tax Year 2019 
Form IL-1018 Real Estate/Special Assessment Tax Deferral and Recovery Agreement for Tax Year 2019.

,,Draugo” inf.
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marias buvo leidžiamos beveik nevalytos nuotekos
iš įmonės „Grigeo Klaipėda”, ką po kratos patvirti-
no prokuratūra ir dėl ko nuostoliai aplinkai gali siek-
ti kelias dešimtis milijonų eurų. Visuomenę pa-
šiurpino faktas, jog tai buvo piktavalis, tyčinis at-
vejis, pasak aplinkos ministro, planuotas iš anksto
ir sąmoningai ruoštas įgyvendinimui. Be kita ko,
įmonė gamina ir tiekia ne tik Lietuvos, bet ir pa-
saulinei rinkai produkciją, pažymėtą eko ženklu! Ci-
nizmo viršūnė? Dar daugiau ir dėl to daug labiau
liūdna.  

Šiemet švęsime savo valstybės nepriklausomy-
bės atkūrimo trisdešimtmetį, o mūsų sąmonėje,
deja, vis dar yra užsilikęs dvilypis požiūris į tai, kas
mano, ir kas  – visų. Jeigu visų – tai reiškia galiu imti,
naudoti, semti nieko neduodamas atgal, kaip tais „ge-
rais” kolūkių laikais: agurkai lauke visų, o tai reiš-
kia niekieno, todėl galiu prisiskinti (pavogti) kiek no-
riu. Kaip ir važiuoti miesto autobusu be bilieto, ti-
kintis, kad kontrolierius nesučiups. Aiškinimas, kad
tas bilietukas yra menkas indėlis į geresnį transportą
visiems, o tai reiškia ir tau pačiam, deja, beprasmis.
Darau tai, kas man naudinga čia ir dabar, o po ma-
nęs nors ir tvanas. Tokį požiūrį ir tam tikrą pesi-
mizmą savo valstybės ateities atžvilgiu atskleidė ir

viduriniosios kartos, augusios soviet-
mečiu, skandalo vertinimai: taigi čia tik
vienas vamzdis, o kiek tokių dar atras-
tų, jeigu ieškotų... Ir kaip apmaudu,
kad jie buvo teisūs, šitaip galvodami apie
savo šalies piliečius, turinčius didelį
arba mažą verslą! 

Po „Grigeo” netrukus buvo nusta-
tytos Vilniuje nevalytas nuotekas tiesiai
į Nerį leidžiančios įmonės, taip pat ir

Utenoje, o kur bus nustatyta dar? Juk reikia skubė-
ti atsikratyti taršalais, kol dar nesučiupo, nes sank-
cijos griežtės, reikalavimai didės, taigi ir su tuo su-
sijusios išlaidos išaugs. Nesvarbu, kad teršiu tai, kas
net ne mano sukurta, nesvarbu, kad Kuršių mario-
se ar Neryje bus nešvarus vanduo – sėdi į lėktuvą ir
skrendi prie švaresnių vandens telkinių ar prie ko-
kio ežero Lietuvoje. Tik štai klausimas, ar tikrai ra-
sime tą švaresnį? O kas, jeigu ne tik aš išleidžiu savo
taršalus į aplinką, bet ir mano kaimynas? O kas, jei-
gu ir  kitas  moka užlipdyti eko ženklą ant duonos,
kurią iškepė iš „švariais” pesticidais pagerintų
grūdų? 

Ir vis dėlto sovietmečiu išmoktą dvigubos mo-
ralės kodeksą pamažu keičia jaunoji karta, gimusi
nepriklausomybės metais, užaugusi namuose, prie
kurių įrengti rūšiavimo konteineriai, kurie mo-
kyklose ar sekmadienio šv. Mišiose išmoko taikyti
kitą moralinį principą: Kas ištikimas mažmožiuose,
tas ištikimas ir dideliuose dalykuose, o kas nesąži-
ningas mažmožiuose, tas nesąžiningas ir dideliuose
dalykuose (Lk,16,10). Nors šiuo, o ir visais kitais at-
vejais, ko gero, užtektų prisiminti iki skausmo pa-
žįstamą raginimą mylėti savo artimą, kaip save
patį. 

DALIA ASANAVIČIŪTĖ

Nepriklausomybės� laikotarpiu,� išgyvenus� nemažą
emigracijos�bangą,�galime�pagaliau�džiaugtis�stip-
rėjančiu�Lietuvos�ir�išeivijos�dialogu,�gilėjančiu�ben-
dradarbiavimu.�Džiaugiamės�Lietuvos�Respublikos
prezidento�Gitano�Nausėdos�inauguracijos�kalboje
išsakyta�nuostata:�,,Nėra�Lietuvos�lietuvių�ir�užsienio
lietuvių.�Visi�mes�esame�viena�tauta”.�Tai�įkvepia�ir�lei-
džia�mums�kartu�sakyti,�jog�judame�link�vienijimo�ir
pripažinimo�LR�Konstitucijos�teiginio,�kad�,,Lietuvos
valstybę�kuria�Tauta”.

Užsienio lietuvių įtraukimas į Lietuvos pilietinį,
politinį, kultūrinį ir ekonominį gyvenimą yra
galimybė ir būtinybė iškelti pagrindines prob-

lemas ir aptarti jų sprendimo būdus. Pasitarti, ką
kartu galime padaryti.

Viena iš aktualiausių ir skaudžiausių šio laik-
mečio problemų, apie kurią iki šiol mažai buvo kal-
bama – spartėjantis jaunimo nutautėjimas išeivijo-
je. Vis dažniau ir dažniau pastebime, kad lietuvių vai-
kai išeivijoje nebekalba lietuviškai, o jų seneliai, no-
rėdami susikalbėti su anūkais, priversti mokytis ang-
lų ar kitų kalbų. Neretai galima išgirsti nuomonę,
kad tai – tėvų apsiprendimas ir tėvų reikalas. Esą,
jeigu tėvai nenori, kad jų vaikai išeivijoje kalbėtų lie-
tuviškai, tai nieko čia ir nepadarysi. Tai tiesa, tėvų
vaidmuo yra svarbus. Todėl didžiuojamės tais tėvais,
kurie su vaikais šeimoje kalbasi lietuviškai, moko
juos nuotoliniu būdu, steigia šeštadienines ar sek-
madienines lituanistines mokyklas. Tačiau ne ma-
žiau svarbi ir Lietuvos valstybės pozicija ir indėlis,
sudarant galimybes visiems išeivijos vaikams mo-
kytis gimtosios kalbos. 

Šiuo metu pasaulyje yra kelios formaliojo švie-
timo lituanistinės mokyklos, kurias didele dalimi re-
mia Lietuvos valstybė, kuriose sudarytos geros ga-
limybės kasdien mokytis lietuvių kalbos ir lietuvių
kalba. Tačiau šiose mokyklose mokosi tik itin maža
išeivijos ar etninėse žemėse gyvenančių lietuvių vai-
kų, vos pora tūkstančių, Taip pat įvairiose pasaulio
šalyse turime daugiau kaip 200 neformaliojo litua-
nistinio švietimo mokyklų, kuriose kartą per savaitę
lietuvių kalbos mokosi daugiau kaip 7 tūkstančiai
vaikų. Tai reiškia, kad tik 5–7 procentai (priklauso
nuo valstybės) lietuvių vaikų užsienio šalyse turi ga-
limybę sistemingai, bent kartą per savaitę, mokytis
gimtosios, tėvų ir senelių kalbos. Tai reiškia, kad mes

Vilniečiai�puikiai�prisimena�šaršalą,�ki-
lusį� prieš� dešimtį� metų,� kai� Neries
krantinėje,� pačiame� sostinės� centre
išdygo�skulptoriaus�Vlado�Urbanavi-
čiaus� kūrinys� „Krantinės� arka”.� Argi
čia�menas?�Kaip�taip�galima�tyčiotis�iš
žmonių?�Ir�dar�Lietuvos�sostinėje!�Tai-
gi�čia�viso�labo�vamzdis,�tikrų�tikriau-
sias�vamzdis,�kokius�matome�tvarkant
miesto� kanalizaciją� ar� vaikščiodami� palei� upę� pa-
stebime�išindusius�iš�žemės:�toks�pats�surūdijęs�ir�ne-
malonus�akiai,�be�to,�iš�tiesų�pagamintas�iš�masinės
gamybos�daiktų�–�dujų�vamzdžių!�

Tokių pasipiktinimo šūksnių meninė kompozicija
sulaukė iš didesnės visuomenės dalies, dėl jos
ginčai dar ilgai virė ir menininkų aplinkoje, ne-

paisant to, kad autorius buvo apdovanotas Lietuvos
nacionaline kultūros ir meno premija. Aistrų ne-
nuramino ir baksnojimas į pasaulinius pavyzdžius,
kaip antai Čikagos centre 1967 metais pastatyta Pa-
blo Piccaso kubistinė skulptūra „Be pavadinimo”, tie-
sa taip pat sulaukusi visuomenės skepsio, bet il-
gainiui tapusi meno objektu viešojoje erdvėje, kuris
nebekėlė diskusijų už ar prieš. „Vamzdį” kėsintasi
nugriauti, tačiau jis stovi iki šiol, o pastarosiomis die-
nomis, mano galva, jis tapo ypatingai aktualus. Ko-
dėl?  

Dėl kito vamzdžio, tik šį kartą ne meno kūrinio,
bet įrenginio, kuris, kaip paaiškėjo, buvo skirtas ter-
šimui to, kas brangu ir vertinga ne vienam, o mili-
jonams žmonių, kas svarbu ne tik jiems, bet ir
gamtai, visai ekosistemai. Vamzdis, kuriuo į Kuršių

Vamzdis
JŪRATĖ KUODYTĖ

Ar ateinančios kartos kalbės lietuviškai?

kaip tauta, kasmet prarandame tūkstančius jaunų
žmonių, nes jų, nebekalbančių lietuviškai, santykis
ir ryšys su Lietuva geriausiu atveju yra minimalus. 

Neformaliojo lituanistinio švietimo mokyklos
yra steigiamos privačia vaikų tėvų ar žmonių, pa-
sišventusiai puoselėjančių lietuvybę, iniciatyva, pa-
stangomis ir lėšomis. Nors pavadinime yra žodis ,,mo-
kykla”, pagal Lietuvos įstatymus jos neturi mokyk-
los statuso, yra traktuojamos kaip visuomeninės or-
ganizacijos, klubai ar būreliai. Todėl ir dėmesys bei
parama iš Lietuvos pusės, deja, šioms mokykloms yra
minimali ir visiškai nepakankama. Visos pagrindi-
nės mokyklų išlaikymo išlaidos ir rūpesčiai tenka
mokyklų steigėjams ir rėmėjams. Mokykloms nėra
lengva išsilaikyti, dalis mokyklų nutraukia savo veik-
lą,  sunkiai kuriasi naujos. 

Lietuvai, kaip valstybei turėtų būti svarbu, kad
dešimtys tūkstančių lietuvių vaikų, kurie šiuo metu
gyvena ir mokosi Jungtinėje Karalystėje, Norvegijoje,
Airijoje, Ispanijoje, Vokietijoje ir daugelyje kitų pa-
saulio šalių, turėtų visas galimybes mokytis lietuvių
kalbos ir gauti gilias žinias apie Lietuvos kultūrą, is-
toriją, geografiją. Lietuvos valstybei turėtų būti
svarbu, kad tie dešimtys tūkstančių vaikų, tapę su-

augusiais per lietuvių kalbą  išlaikytų ryšį su Lie-
tuva, norėtų į ją grįžti, jai dirbti ir padėti. Nes jeigu
jie nemokės lietuvių kalbos, daugumą jų mes – vals-
tybė ir tauta – prarasime. 

Nors visi kartu galime suskaičiuoti ir didžiuo-
tis, kad esame net keturi milijonai, tačiau visgi
mūsų nėra tiek daug, kad lietuvių kalbos išsaugoji-
mas netaptų visos valstybės prioritetu. Mes, pasau-
lio lietuviai, esame ir turime būti tikrieji savo gim-
tosios šalies ambasadoriai. Suderinta kalbos išsau-
gojimo ateities kartose politika turi būti grindžiama
atviru pokalbiu ir bendrais koordinuotais veiksmais.
Kartu galime realizuoti ne išgyvenimo, būties, eg-
zitencijos, bet atsinaujinimo, vertybių įprasminimo,
pagarbos kiekvienam, kur jis bebūtų strategiją.
Kaip Konstitucijoje teigiama: Lietuvių tauta, išsau-
gojusi savo dvasią, gimtąją kalbą, raštą ir papročius,
siekia atviros, teisingos, darnios pilietinės visuo-
menės ir teisinės valstybės. Saugokime ir didžiuo-
kimės savo lietuviškąja dvasia. 

Dalia Asanavičiūtė – Jungtinės Karalystės Lietuvių
Bendruomenės pirmininkė – asanaviciute@gmail.com

Iš�k.�ratu:�mokytoja�Laima�Macevičiūtė�,�Antonetta,�Ema,�Paula,�Matas,�Jonas,�Šilas�ir�Tadas.
Lietuvių mokyklos Vašingtone archyvo nuotr.
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Apie mokinių meilę
Bostono lituanistinei mokyklai 
ir mokytojų atsakomybes

TELKINIAI

BOSTON, MA

MONIKA THAKUR

Įžengęs�į�Bostono�lituanistinę�mokyklą,�kurioje�kiek-
vieną�šeštadienio�rytą�būriais�ir�plačiomis�šypseno-
mis�renkasi�šeimos�dalintis�savo�istorijomis�lietuvių
kalba,�pasijunti�tarsi�trumpam�sugrįžęs�į�Lietuvą.�

Šešerius metus Bostono lituanistinę mokyklą
lankanti Simona ją vadina „namais”, kuriuo-
se visada esi laukiamas, išklausomas ir myli-

mas. Paprašiusi prisiminti pirmąją dieną, kai tik pra-
dėjo lankyti šią mokyklą, ir pagalvoti, ko ji dau-
giausiai išmoko per šešerius metus, Simona ilgai ne-
galvojusi atsakė: „Kuomet grįždavau su šeima į Lie-
tuvą atostogų prieš šešerius metus, labai sunkiai su-
prasdavau, ką kalbėdavo mano giminaičiai bei drau-
gai, buvo sudėtinga atsakyti jiems lietuviškai. Dabar,
kai grįžtu į Lietuvą, jaučiuosi drąsiai ir pasitikiu sa-
vimi tiek kalbėdama, tiek suprasdama juos”. 

Su didžiuliu noru lietuviškai bendraujantys
Grantas ir Dominykas apie mokyklą taip pat negai-
lėjo pozityvių atsiliepimų. Berniukai paklausti, ko-
kiu tikslu yra kuriamos lituanistinės mokyklos,
vienareikšmiai atsakė, kad svarbiausia yra „iš-
mokti kalbėti, skaityti ir rašyti lietuviškai”. Pasak
berniukų, lituanistinė mokykla yra puiki vieta siek-
ti šių tikslų, kadangi mokiniai susitinka su lietuviais
draugais, kurių per savaitę spėja pasiilgti. Juk drau-
gai – tai bene didžiausia motyvacija, skatinanti juos
mokytis lietuvių kalbos. Grantas ir Dominykas sako
besididžiuojantys lankydami Bostono lituanistinę
mokyklą, nes čia jie mokosi lietuvių kalbos, kurios
įprastose mokyklose jie nevartoja ir negirdi. Pasak
Granto ir Dominyko, dvikalbystė – tai privalumas, lei-
džiantis jiems jaustis ypatingais. Anot šeštokų, Bos-
tono lituanistinė mokykla yra nuostabi vieta, su-
teikianti jiems galimybes auginti ir puoselėti tą ne-
paprastumą.  

Bostono lituanistinėje mokykloje dvidešimt
metų mokytoja dirbusi ir lietuvių bendruomenę
iki šių dienų savo išmintimi puošianti filosofė, ra-
šytoja, dabartinė JAV Lietuvos bendruomenės tary-
bos narė Mirga Girniuvienė mokyklos neapleidžia
iki šių dienų – dabar šeštadieniais į ją veda savo anū-
kus. Kalbinti M. Girniuvienę – didžiulė garbė ir ma-
lonumas. Žymi švietėja visada su plačia šypsena vei-
de pasiruošusi dalintis mokytojavimo patirtimi ir
savo įžvalgomis, o jos akyse sunku nepastebėti mei-
lės Lietuvai. 

„Mokytojavimas lituanistinėse mokyklose – be
galo prasmingas, tačiau daug atsakomybės reika-
laujantis darbas”, – sako M. Girniuvienė. Paklausta,
už ką ji labiausiai jautėsi atsakinga ugdydama Bos-
tono lituanistinės mokyklos mokinius, M. Girniu-
vienė teigė, kad Lietuvos istorijos mokymas ir su-
dominimas yra netgi svarbesnis už lietuvių kalbos
mokymą. „Lietuvos istorijos mokymas nebūtinai turi
būti perteiktas lietuvių kalba. Svarbiausia, kad
kiekvienas mokytojas būtų atsakingas ir itin steng-
tųsi perteikti Lietuvos istoriją kaip pasaką, o ne fak-
tų rinkinį. Lietuvos istorija – tai ne datos, o dvasia”,
– pastebėjo M. Girniuvienė.  

Švietėja pripažįsta, jog atsakingumą dėl įdomiai
ir nepamirštamai mokiniams perteikiamos Lietuvos
istorijos jai tekę pajusti ne tik už save, bet ir už visas
lituanistinių mokyklų mokytojas ir ne tik mokyklose,
bet ir už jų ribų. Kartą JAV Lietuvos bendruomenės
tarybos narei M. Girniuvienei Lietuvoje teko saky-

Mokytoja�Auksė�Ūsaitė�su�šeštokais.2019�m.�abiturientai.

ti kalbą apie Lietuvos istorijos mokymo svarbą ir apie
tai, kaip Lietuvos istorija turėtų būti mokoma. Tąkart
filosofė pabrėžė ir dar kartą įsitikino, kokia didžiu-
lė yra lituanistinių mokyklų mokytojų atsakomybė,
kurią jie turi prisiimti ir negali apleisti mokydami
Lietuvos istorijos. Kiekvienas mokytojas privalo gi-
lintis į Lietuvos istoriją ir pats ją puikiai suprasti, jei-
gu nori išmokyti mokinius. Tačiau gyvenant Ame-
rikoje, fiziškai atsiskyrus nuo Lietuvos ir ją retai lan-
kant, yra daug sudėtingiau išsaugoti istorijos dvasią,
kadangi esame apsupti kitos šalies tradicijų, kultū-
ros ir kalbos. Tolimas gyvenimas nuo Lietuvos tar-
si padvigubina lituanistinių mokyklų atsakomybę su-
dominti mokinius mokytis Lietuvos istorijos. „Lie-
tuva yra maža šalis tarp galingų valstybių. Mes, lie-
tuviai, gyvendami Amerikoje galime padėti Lietuvai
tik tada, jeigu suprantame, kokia yra jos istorija”, –
savo išmintimi dalijosi M. Girniuvienė. Padėti mo-
kiniams suprasti, kuo unikalūs yra lietuviai ir kuo
Lietuva skiriasi nuo kitų šalių – tai Amerikos lietu-
vių, kuriuos M. Girniuvienė apibūdina „viena didele
šeima”, be galo atsakingas ir reikšmingas darbas. 

Pirmus metus Bostono lituanistinėje mokyklo-

Mokytoja�Vitalija�Ellis.

Šeštokė�Simona�su�drauge�Monika.

je dirbanti Vitalija Ellis taip pat pripažįsta jaučian-
ti didžiulę atsakomybę už lietuvybės puoselėjimą. Pa-
klausta, ko lituanistinėse mokyklose yra svarbiau-
sia išmokyti vaikus, V. Ellis atsakė: ,,Tobulinti lie-
tuvių kalbą yra svarbiausia užduotis. Nepaisant to,
mokinių lietuvių kalbos lygiai, nors mokiniai ir to
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paties amžiaus, gali būti labai skirtin-
gi, todėl yra svarbu stengtis mokinius
sudominti įtraukiant į veiklą, kad jie su
džiugesiu ir malonumu eitų į mokyk-
lą. Mano nuomone, vien įsitraukę į mo-
kyklos veiklą mokiniai labai daug iš-
moksta apie Lietuvos istoriją, kultūrą
ir tradicijas”. Nepaisant atsakomybės
motyvuoti mokinius domėtis Lietuva,
kurią jaučia V. Ellis, ji taip pat skatina
nepamiršti, kad mokinių tėveliai taip
pat turi prisiimti atsakomybę už lie-
tuvybės puoselėjimą namuose; ragin-
ti vaikus kalbėti lietuviškai ir puoselėti
lietuviškas tradicijas, nes mokykloje
vaikai praleidžia 4 valandas per sa-
vaitę, o namuose kur kas ilgiau. 

Kalbinama šeštokų mokytoja Auk-
sė Usaitė negailėjo komplimentų mo-
kyklos direktorei Gailai Narkevičienei.
Auksė teigė besididžiuojanti itin stip-
ria Bostono lituanistinės mokyklos
akademine programa, kuri yra būtent
parengta profesionalios lituanistės,
mokyklos direktorės G. Narkevičie-
nės. Auksė teigia, jog šioje mokykloje
iš mokytojų reikalaujama daug profe-
sionalumo, kas, jos nuomone, ženklina
mokyklos išskirtinumą. 

Lietuvą ir Ameriką skiria didžiu-
lis atstumas. Gyvendami viename že-
myne tarsi visą gyvenimą siekiame pa-
vyti kitame žemyne esančią Lietuvą,
stengdamiesi išsaugoti savo kalbą, iš-
laikyti gilias tradicijas, jas puoselėti ir
perduoti ateities kartoms. Gyvenimas
tarsi skirtinguose pasauliuose vis dėl-
to verčia susimąstyti, kad atsakingu-
mas, kurį patiria lietuvių Amerikoje
ugdytojai, kartais tarsi padvigubėja
vien dėl fizinio atsiskyrimo nuo Lie-
tuvos. Mes, lietuviai, turime didžiuotis
nuostabiai puoselėjamomis lituanis-
tinėmis mokyklomis, kurios akivaiz-
džiai augina meilę Lietuvai, nors ir rei-
kalauja daug pastangų.

INGA GREBLIKIENĖ

Kebli�ta�mūsų�Lietuvos�istorija…�Ir�labai�skaudu,�kad�tie�„kiti”
suskirstė�mūsų�istoriją�į�„prieš”�ir�„po”,�o�mus�visus�–�į�„jie”
ir�„mes”.�„Jie”–�tie,�kurie�už�vandenyno,�ir�„mes”�–�tie,�kurie
liko�Lietuvoje.�Ir�kiek�tie�„visi”�bestatėme�tiltų�per�„didžia-
ją�balą”�–�vis�tiek�likome:�„jie”�ir�„mes”.�Nes�tie�„kiti”�taip�no-
rėjo�suskirstyti�lietuvių�tautą,�ir�niekada�neleisti�būti�„mes”...�

Amerikiečiai, nors ir pergyvenę pilietinį karą, susi-
vienijo ir tik geografiškai išliko Šiaurė ir Pietūs. O
Lietuva net ir XXI amžiuje vis dar susiskirsčiusi, ir

dar tik bando atrasti ir pripažinti savo identitetą. Tik da-
bar iškilių lietuvių dėka atrandame dokumentus ir atsta-
tome ryšius, bandome atkurti savo tikrąją istoriją. Ir vis dar
bandome išlikti „mes” dėka tų tiltų ir ryšių, sukurtų per ke-
letą šimtmečių, nebekreipdami dėmesio, ar tie „kiti” leis
mums susivienyti ir išlikti vieningiems.

Tad buvo labai įdomu ir smagu susitikti su režisiere do-
kumentaliste Ramune Rakauskaite, kuri buvo atvykusi į
prestižinį Los Angeles skandinaviškų filmų festivalį pri-
statyti dviejų lietuviškų filmų – savo sukurto ,,Kelionės
namo” (Back to the Dreamland), nuotaikingo dokumenti-
nio filmo apie pirmąsias Amerikos lietuvių patirtis grįžus

aplankyti okupuotą tėvynę, ir ,,Laiko tiltai”, rež. Audriaus
Stonio ir Kristine Briede pasakojimo apie Baltijos poetinės
dokumentikos meistrus, šių metų pretendento siekti pres-
tižinio „Oskaro” (R. Rakauskaitė yra šio dokumentinio fil-
mo scenarijaus bendraautorė). 

Skandinaviškų filmų festivalis Los Angeles tradiciškai
vyksta antrąją sausio savaitę ir kiekvienais metais prista-
to Lietuvos režisierių darbus. Lietuvos dokumentalistus no-
riai priima ir kiti Los Angeles filmų festivaliai – pvz., no-
rėtųsi pažymėti Arūno Matelio didelės sėkmės sulaukusį do-
kumentinį filmą „Wonderful Loosers”. Beje, šie žymūs do-
kumentininkai gražiai bendradarbiauja tarpusavyje – A.
Matelis prodiusuoja Ramunės filmus.

Vertiname kiekvieną susitikimą

Nesinori atpasakoti ar analizuoti smagios, įdomios ir
nuoseklios dokumentinės istorijos „Kelionės namo”. Filmą
jau matė Čikagos žiūrovai, vasario 16 dieną jis dar kartą bus
rodomas Los Angeles, bus pristatytas ir Amerikos rytinė-
je pakrantėje. Norisi pasidalinti įspūdžiais, susitikus su re-
žisiere San Diege ir pasidžiaugti, kad nors filmas pasako-
ja apie „jie” ir „mes”, iš tikrųjų jis nutiesia dar vieną tiltą
per vandenyną. 

Nukelta į 11 psl.

Straipsnio autorė Monika Thakur,
prieš trejus metus baigusi pradinio ugdy-
mo pedagogikos studijas Vytauto Di-
džiojo universiteto Švietimo akademijoje
Lietuvoje, persikėlė į JAV atlikti praktiką Dr.
Vinco Kudirkos lituanistinėje mokykloje.
Nuostabi patirtis lituanistinėje mokykloje
ją tik dar labiau pastūmėjo eiti švietimo ke-
liu. Pasibaigus praktikai M. Thakur persi-
kėlė į Angliją, kur ruošėsi egzaminams,
įstojo į Manchesterio Metropolitano uni-
versitetą ir baigė specialiųjų poreikių ir ink-
liuzinio ugdymo magistrantūros studijas.
Gyvenimas susiklostė taip, jog buvusi
Dr. Vinco Kudirkos lituanistinės mokyklos
praktikantė dabar gyvena Massachusetts
valstijoje ir trokšta būti lietuvių bendruo-
menės Amerikoje dalimi.

Monika�Thakur.

Renginio�akimirka.� Ingos Greblikienės nuotraukos

Nesugriaunami tiltai
Režisierės R. Rakauskaitės 
apsilankymas pas 
San Diego lietuvius

Ramunė�su�savo�vaikystės�drauge�Jurgita�Rohde,�kuri�padėjo�or-
ganizuoti�susitikimą�San�Diege.

Renginyje�dalyvavo�visas�būrys�San�Diego�jaunimo.

Iš�k.:��Lit.�m-los�direktorė�Simona�Valančiūtė-Kaušas,�Ramunė�Ra-
kauskaitė,��Jurgita�Rohde�ir mokyklos�iždininkė�Rūta�Stecher.

SAN DIEGO, CA
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UGNIUS ANTANAVIČIUS

Prieš�šimtą�metų�šie�6�Lietuvos�miestai
buvo�tarp�svarbiausių�ką�tik�atgimusioje
šalyje.�Jie�pateko�į�Lietu�vos�didžiausių
miestų� 20-uką,� buvo� svarbūs� preky-
bos,�pramonės�ar�amatų�centrai.�Dabar
jie�–�tik�maži�mieste�liai,�savo�reikšme�toli
gražu�neprilygs�tantys�turėtai�kadaise.

Per 100 metų Lietuva iš kaimiš kos
tapo miestų šalimi. Prieš šimt-
metį ką tik Nepriklausomybę

paskelbusios Lietuvos miestuose gy-
veno tik kas septintas šalies gyvento-
jas, o mies tus, kuriuose gyventojų
skaičius viršijo 10 tūkstančių, suskai-
čiuoti už teko vienos rankos pirštų. 

Tačiau per 100 metų situacija iš es-
mės pasikeitė. Dar tarpukariu pra sidė-
jusi kaimo gyventojų kraustymo si į
miestus tendencija tęsėsi ir soviet me-
čiu. 

Tai lėmė, kad didžioji dalis Lietu-
 vos miestų per XX a. išaugo kelis ar net
keliolika kartų. To augimo neat svėrė
net atkūrus Nepriklausomybę ėmęs
mažėti gyventojų skaičius. 

Bet didžioji dalis nėra visi. Lygi-
 nant 1923 m. Lietuvos gyventojų sura-
 šymo – pirmojo nepriklausomoje Lie-
 tuvoje įvykdyto gyventojų surašymo –
ir naujausius, 2019 m. pradžios Lie tu-
vos statistikos departamento duo me-
 nis, matyti, kad Lietuvoje yra 6 mies-
tai, kuriuose gyventojų skaičius per be-
veik 100 metų sumažėjo. 

Tuomet patekę į didžiausių Lie tu-
 vos miestų 20-uką, o kai kurie netgi į
dešimtuką, dabar jie visi būtų už 50-uko
ribų. Kokie gi tai miestai? Ir kas lėmė,
kad būtent šie miestai prarado didelę
dalį gyventojų? 

Miestai sąraše surikiuoti pagal
tai, kokią gyventojų dalį jie prarado. 

6. Kalvarija 

1923 m. Kalvarijoje gyveno 4 529 gy-
 ventojai. 2019 m. pradžioje, Statis tikos
departamento duomenimis, šia me mies-
te Marijampolės apskrityje gyveno 3 858
gyventojai. Per beveik 100 metų šiame
mieste gyventojų skaičius sumažėjo
14,8 proc. – maždaug šeštadaliu. 

Skirtingai negu daugelis kitų į šį
sąrašą patekusių miestų, Kalvarija
jau 1923 m. gyveno savo buvusios šlo-
 vės šešėlyje. Šis miestas išsiplėtė XIX
a., Rusijos imperijos laikais. Apie 1900
m. Kalvarijoje gyventojų gyveno apie

10 tūkstančių. Tai buvo vienas di džiau-
sių Lietuvos miestų. 

Išaugti miestui leido palanki geo -
grafinė padėtis – Kalvarija buvo prie pa-
grindinio kelio iš Sankt Peter bur go į
Varšuvą. Didelę įtaką miesto plėti-
muisi padarė ir čia įrengtos Rusijos im-
perijos kareivinės, kurios talpino per 2
tūkstančius rusų kariškių. Be to, šiame
mieste buvo didelis kalėjimas, kuriame
XIX a. pab. kalinta per tūkstantį kali-
nių. Gausu mieste buvo ir žydų. 

Bet Pirmojo pasaulinio karo me tais
tarp rusų ir vokiečių būtent dėl Kalva-
rijos miesto vyko atkaklūs mū šiai. Mū-
šių metu miestas nukentėjo, o 1915 m.
didelę jo dalį vokiečiai tyčia sudegino.
Sudegė keli šimtai namų, kareivinės,
kalėjimas ir kiti svarbūs pastatai. 

Atkūrus Nepriklausomybę, Kal-
 va rija tapo pasienio miestu, o savo
ankstesnę pakelės miesto reikšmę pra-
 rado. Daug žydų iš jo išsikraustė, ne-
beliko ir rusų kareivių. 

Be to, Seinai ir Suvalkai, su kuriais
ilgą laiką buvo susijusi didelė da lis
miesto ūkinės veiklos, atsidūrė Len-

Dingusi Lietuva:
6 Lietuvos miestai, 
kuriuose dabar gyvena 
mažiau žmonių 
negu prieš 100 metų Kalvarijos�miesto�istorinė�dalis. Viktorijos Mačiulaitytės nuotr.

kijos teritorijoje. Visa tai lėmė, kad jau
1923 m. mieste gyveno dvigu bai mažiau
gyventojų negu keliasde šimčia metų
anksčiau. 

Tarpukariu Kalvarijos gyventojų
skaičius nežymiai išaugo, tačiau so viet-
mečio metais, ypač 1962 m. Kal va rijai
praradus rajono centro statusą, mies-
to plėtra sulėtėjo, o galiausiai gy vento-
jų skaičius ėmė mažėti. Nau jų didelių
įmonių ar kitų traukos centrų, dėl ko
gyventojų skaičius augtų, mieste ne-
atsirado. 

5. Šeduva 

1923 m. Šeduvoje gyveno 3186 gy-
 ventojai. 2019 m. pradžioje, Statisti-
 kos departamento duomenimis, čia
gyveno 2 541 gyventojas. Per beveik 100
metų šiame mieste gyventojų skai čius
sumažėjo 20,2 proc. – maždaug penk-
tadaliu. 

Šeduva – vienintelis ne pasienio
miestas, patekęs į šį sąrašą. Tarpu ka-
 riu Šeduva buvo pramone ir amatais
pasižymėjęs miestas. Čia veikė 2 ga ri-
niai, keli vėjiniai malūnai, karšykla-
verpykla, 2 odos dirbimo įmonės, vir-
 vių įmonė, limonado gamykla, pie-
 ninė, smulkaus kredito bankas, apie 30
parduotuvių. 

Tačiau Šeduvos gyventojų skai-
 čius niekad sparčiai neaugo, skirtingai
negu netoliese buvusių didesnių mies-
tų – Šiaulių ar Panevėžio. Prie gyven-
tojų skaičiaus sumažėjimo pri sidėjo ir
tai, kad Antrojo pasaulinio karo metais
buvo nužudyti apie 800 žydų. 

Sovietmečiu pramonė buvo kon-
centruojama Šiauliuose ir Panevė žy je
– didesniuose miestuose, o netolie se bu-
vusiam Radviliškiui išsiplėsti pa dėjo
tai, kad tai buvo svarbus tran sporto
mazgas. 

Tokių privalumų neturėjusi Še-
 du va liko tik miesteliu, kurio gyventojų
skaičius sovietmečiu augo labai nežy-
miai, o atkūrus Nepriklausomy bę ėmė
mažėti. 

4. Kybartai 

1923 m. Kybartuose gyveno 6 300
gyventojų. 2019 m. pradžioje, Statis ti kos
departamento duomenimis, čia gyveno
4 575 gyventojai. Per beveik 100 metų
šiame mieste gyventojų skaičius su-
mažėjo 27,3 proc. – beveik ketvirtadaliu. 

Dabar Kybartai yra prie pat sie nos
su Kaliningrado sritimi, o prieš šimtą
metų jie buvo prie pat sienos su tuo-
metine Vokietija. Pasienio su Vo kietija
miestas Kybartai buvo ir anks čiau –
Rusijos imperijos laikais. 

Ilgą laiką Kybartai buvo gana ne-
 didelė gyvenvietė, bet smarkų gyven-
tojų skaičiaus augimą paskatino 1861
m. nutiestas Kauno–Virbalio geležin ke-
lis. Geležinkelio stotis, nors ir vadino-
si Virbalio geležinkelio stotis, tuo met
buvo pastatyta būtent Kybartuo se. 

Ši geležinkelio stotis buvo ypa tin-
 gos reikšmės – Rusijos imperijos ke-
leiviai, traukiniu vykdami į Vaka rų
Europą, būtent šioje stotyje turėdavo
laukti, kol traukiniui bus pa keis ti ra-
tai, nes Rusijos pusėje ėjo ru siškosios,
o Vokietijos pusėje – jau europinės vė-
žės bėgiai. Taigi tiesiog pravažiuoti šios

Kalvarija.�

Šeduva.�

Šeduvos�pieninė�tarpukariu.� Wikimedia Commons nuotraukos

stoties, kaip kitų, traukinys negalėjo.
Tai lėmė, kad Ky bartų geležinkelio
stotis buvo ypač didelė ir puošni, su-
projektuota pagal aukščiausius to meto
reikalavimus. 

Kybartuose ėmė kurtis galybė pa-
 slaugų bei amatų, susijusių su ge ležin-
kelio keleivių aptarnavimu, gy ventojų
skaičius sparčiai augo. Čia vei kė ir
vaistinė, ligoninė, vyko dide li turgūs.
Be to, geležinkelio stoties rūmuose
buvo įrengti ir carui bei jo aplinkai skir-
ti didingi apartamentai, kad jis turėtų
kur apsistoti keliauda mas į Europą
traukiniu. Stotyje nuolat stovėjo ir as-

Kybartų� Eucharistinio� Išganytojo� bažny-
čia. Mariaus Vizbaro / 15min. nuotr.
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meninis caro europi nio standarto trau-
kinys, kad, jam nu tarus vykti į Europą,
jis čia galėtų lengvai į jį persėsti. 

Pirmojo pasaulinio karo metu Ky-
bartai smarkiai nukentėjo. Visgi Lie tu-
vai paskelbus Nepriklausomy bę, Ky-
bartai išliko svarbiu Lietuvos pasienio
miestu, iki atgaunant Klai pėdą būtent
per Kybartus vyko didelė dalis Lietu-
vos importo ir eksporto. 

Vis dėlto po 1923 m., Lietuvai įga-
 vus galimybę naudotis Klaipėdos uos-
tu, Kybartų reikšmė šalies ūkiui su-
mažėjo. 1940 m. birželį Kybartai ta po
paskutine Lietuvos vieta, kurioje, bė-
gdamas į Vokietiją, apsilankė pre zi den-
tas Antanas Smetona. Per Ant rą jį pa-
saulinį karą Kybartai vėlgi smarkiai
nukentėjo ir buvo sugriauti. 

Sovietmečiu, kuomet ir Kalinin g-
ra do sritis, ir Lietuva tapo SSRS dali-
 mis, miesto geografinė padėtis jau ne-
bebuvo niekuo ypatinga. 1959 m. pra ra-
dęs rajono centro statusą (rajo no cent-
ru tapo Vilkaviškis), miestas nebeaugo
kaip kiti miestai. 

2001 m. gyventojų surašymo duo-
 menimis, Kybartų gyventojų skai čius
dar nežymiai viršijo gyventojų skaičių
1923 m. Tačiau gyventojų ma žėjimo ten-
dencijos, XXI a. pradžioje pa lietusios
daugelį mažųjų šalies mies tų, neap-
lenkė ir Kybartų – per 18 metų miesto
gyventojų skaičius su mažėjo beveik
trečdaliu. 

3. Kudirkos Naumiestis 

1923 m. Kudirkos Naumiestyje,
tuomet vadintame tiesiog Naumies-
 čiu, gyveno 3 067 gyventojai. 2019 m.
pra džioje, Statistikos departamento
duomenimis, čia gyveno 1 480 gyven-
tojų. Per beveik 100 metų šiame mies-
 te gyventojų skaičius sumažėjo 51,7
proc. – maždaug dvigubai. Prie to la bai
daug prisidėjo ne paties Naumies čio, o
kito miesto tragedija. 

Naumiestis, kaip ir Kybartai, bu -
vo pasienio miestas. Naumiestis yra įsi-
kūręs prie pat Šešupės. Tarpuka riu ki-
toje Šešupės pusėje jau buvo Vo kietija,
o ant kito kranto stovėjo Vo kietijai
priklausęs Širvintos miestas – pats
ryčiausias Vokietijos miestas. 

Abu miestus jungė tiltas, jie buvo
panašaus dydžio ir jų ekonomika bu vo
glaudžiai susijusi. Spaudos drau di mo
metais per šį tiltą dažnai keliavo ir
draudžiama lietuviška spauda. Tar-
pukariu tapęs savotiškais vartais į Vo-
kietiją, miestas klestėjo. 

Naumiestį, kuriame keletą metų
gyveno ir dirbo Vincas Kudirka ir ku-
 ris 1934 m. buvo pervadintas Kudir kos
Naumiesčiu, sužlugdė Antrasis pa sau-
linis karas. Kudirkos Naumies tį oku-
pavus Vokietijai, netoli jo buvo sušau-
dyta per 2 000 žydų bei sovietų karo be-
laisvių. 1944 m. miestą užėmus SSRS,
gyventojų skaičius vėl sumažėjo –

spruko miesto gyventojai vokiečiai. 
Tačiau dar labiau nukentėjo Šir vin-

tos miestas. Kadangi Širvintos miestas
tapo pirmuoju Vokietijos miestu, kurį
užėmė Raudonoji armija, čia ji tiesiog
siautėjo. Širvinta bu vo visiškai su-
griauta, o po Antrojo pasaulinio karo
taip ir neatstatyta – čia įkurta karinė
bazė. 

Kudirkos Naumiestis per karą iš-
 liko, tačiau jo situacija iš esmės pasi-
 keitė. Anksčiau buvęs svarbiu preky-
biniu pasienio miestu, dabar jis tapo tik
dar vienu SSRS miesteliu. 

Gyventojų skaičius Kudirkos Nau-
 miestyje, jo gyventojams kraustantis į
didesnius miestus, mažėjo ir sovietme-
čiu, ir atkūrus Nepriklauso mybę. Beje,
Kudirkos Naumiestyje ir dabar veikia
išnykusio Širvintos mies to muziejus.

2. Žagarė 

1923 m. Žagarėje gyveno 4 730 gy-
 ventojų. 2019 m. pradžioje, Statistikos
departamento duomenimis, čia gyve no
1 366 gyventojai. Per beveik 100 me tų

Kybartai.�Pagrindinė�miestelio�gatvė.�(Nuotrauka�daryta�apie�1950-uosius).
Raimundos Jocienės nuotr.

šiame mieste gyventojų skai čius su-
mažėjo 71,1 proc. Kitaip tariant, Žaga-
rė neteko daugiau negu dviejų trečda-
lių savo gyventojų. Kas tai lėmė? 

Rusijos imperijos laikais (XIX a.)
Žagarė buvo pačiame lietuvių ir lat vių
apgyvendintų imperijos teritorijų pa-
ribyje. Kadangi sienos tarp Lie tuvos ir
Latvijos tuomet nebuvo, o Lat vijos
miestai buvo arčiau negu Lie tuvos
miestai, su jais Žagarė pa lai kė glau-
džius ekonominius ryšius. Be to, isto-
riškai Žagarė visuomet bu vo miestas,
pro kurį ėjo pagrindinis kelias iš Lie-
tuvos į Rygą. 

Daug gyventojų Žagarė prarado
Pirmojo pasaulinio karo metais. Lie tu-
vai bei Latvijai tapus nepriklausomo-
mis valstybėmis ir tarp jų atsira dus sie-
nai, kuri ėjo kaip tik netoli Ža garės,
miesto ekonominiai ryšiai su Latvija
susilpnėjo, smuko pramonė ir gyven-
tojų skaičiui augti nebuvo prie žasties. 

Smūgiu Žagarei tapo ir 1916 m. vo-
kiečių nutiestas geležinkelis Šiau liai-
Joniškis-Jelgava, kuris, aplenk da mas
Žagarę, pirmąkart sujungė Šiaulius ir
Rygą. Tai lėmė, kad tiek žmonės, tiek
kroviniai iš bet kurio Lietuvos miesto
Rygą pasiekti galėjo aplenkdami Ža-
garę. 

Antrojo pasaulinio karo metais
Žagarės gete buvo uždaryti, o vėliau su-
šaudyti miesto ir aplinkinių rajo nų žy-
dai – apie 3 500 žmonių. 1959 m. panai-
kintas Žagarės rajonas. Skirtin gai

Kudirkos�Naumiestis.� Valdo Kopūsto / 15min nuotr.

Širvintos�bažnyčia�1925�m.

Virbalis�XX�a.�pradžioje.�

negu daugelio kitų Lietuvos mies tų, ir
sovietmečiu Žagarės gyventojų skai-
čius, nesant pramonės įmonių, sta-
 biliai mažėjo. Ši tendencija tęsėsi ir at-
kūrus Nepriklausomybę. 

1. Virbalis 

1923 m. Virbalyje gyveno 4 018 gy-
 ventojų. 2019 m. pradžioje, Statistikos
departamento duomenimis, čia gyve no
887 gyventojai. Per beveik 100 me tų šia-
me mieste gyventojų skaičius sumažėjo
77,9 proc. Tai reiškia, kad Vir balis ne-
teko beveik keturių penktadalių savo
gyventojų. Kaip tai nu tiko? 

Virbalis yra vos keli kilometrai
nuo Kybartų, ir šio miesto istorija glau-
džiai susijusi su Kybartų istorija. Iki
XIX a. vidurio Virbalis buvo di desnis
miestas negu Kybartai. Čia veikė
 muitinė, kėlėsi daug prekybi ninkų, ku-
rie naudojosi tuo, kad daug keliautojų
iš Rusijos į Vokietiją keliavo pro Virbalį. 

Tači au carinės Rusijos sprendi-
mas Virbalio geležinkelio stotį (apie ją
plačiau jau pasakojome aukščiau) sta-
tyti ne pačiame Virbalyje, o už ke lių ki-
lometrų esančiuose Kybartuose su-
menkino paties Virbalio reikšmę. Ky-
bartai ėmė sparčiai augti, o Vir ba lis po
truputį nykti. Vis dėlto XIX a. pa-
 baigoje – XX a. pradžioje jis dar išliko
ganėtinai svarbiu miestu. 

Tačiau Virbalis labai nukentėjo
per Antrąjį pasaulinį karą. Buvo su-
sprog dinta bažnyčia, sugriauta apie 80
proc. statinių. Mieste teliko keliasde-
 šimt namų. Didelė dalis miesto gy-
 ventojų per karą, naudodamiesi tuo,
kad miestas buvo netoli sienos, pasi-
 trau kė į Vokietiją. 

Po karo Virbalio atstatymui daug
dėmesio neskirta – didesnis dėmesys
teko Kybartams, kurie nukentėjo ma-
 žiau ir kuriuose buvo geležinkelio sto-
 tis. Virbalis liko eiliniu miesteliu. Vir-
balio gyventojų skaičius niekada ne-
beviršijo 1 700 gyventojų, o nuo 1979 m.
jis nuolat mažėjo. 

Parengta remiantis 1923 m. Lietu-
 vos gyventojų surašymo, Lietuvos sta-
tistikos departamento, Visuotinės lie tu-
 vių enciklopedijos, Vikipedijos, Lie tu vos
savivaldybių internetinių pusla pių duo-
menimis.

15 min.lt

Žagarė�1929�m. epaveldas.lt nuotr.
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Rūtos�Kviklytės-Kulikauskienės,�kuri�prieš�beveik
tris�dešimtmečius�iš�Californijos�persikėlė�gyventi
į�Vilnių,�archyve�saugomos�dvi�juostos�su�1974

m.�vasarą�įrašytu�jos�tėvo�–�kultū�ri�nin�ko,�enciklope-
dininko,�ilgamečio�„Drau�go”�redaktoriaus,�aktyvaus
skau�to�–�pasakojimu�apie�vaikystę,�tėviškę,�skauta-
vimą,�mokslus�gimnazijoje.�Ant�pirmosios�juostos�dėk-
lo�įrašas:�„Bronius�Kviklys�pasakoja�apie�savo�giminę
ir� vaikystę”;� „Pra�džios� mokykloje� ir� gimnazijoje”.
Ant�kitos�juostos:�„Senelis�Kviklys�–�skautas,�gimna-
zistas”.�Žodin�gas�pasakorius�apie�savo�gyvenimą�pa-
prašytas�pasakoja�dukroms�ir�vaikaičiams.�Juostų�ko-
pijos� yra� perduotos� į� Išei�vijos� institutą,� veikiantį
prie�Kauno�Vytauto�Didžiojo�universiteto,�kur�iš�Či-
kagos�yra�pervežtas�ir�Broniaus�Kviklio�archyvas.�
Vieną�juostų�kopiją�R.�Kviklytė-Kulikauskienė�pado-
vanojo�„Drau�gui”.�Pateikiame�AUDRONĖS�V.��ŠKIU-
DAITĖS��iššifruotą�Broniaus�Kviklio�pasakojimą.

Pradžios mokykloje ir gimnazijoje

Baudžiauninkai priklausė dvari ninkui Kušlei-
kai, tačiau mano tėvelio tėvelis, mano senelis Ado-
mas Kvik lys, prasigyvenęs, kai baudžiava buvo pa-
naikinta, buvęs labai aukštas, nagingas, stiprus vy-
ras, užsidirbęs, nemaža pinigų susidėjęs, atvyko į
Daugailių valsčių ir čia apie 1890 metus nusipirko Ša-
vašų vienkiemį, apie 2–3 km nuo Daugailių. Čia ir
persikėlė Kviklių giminės šaka, iš kurios aš esu ki-
lęs. 

Adomas Kviklys turėjo 2 sūnus ir 4 dukteris. Vy-
resnysis sūnus buvo Nikodemas Kviklys, o jau-
niausias sūnus – Antanas Kviklys, mano tė velis. Ke-
turios seserys ištekėjo už pa siturinčių ūkininkų. Vie-
na ištekėjo už Ragaišio Antadrijos kaime, kita – už
Čepėno Velaikių kaime, trečia – už Petrėno Daržinių
kaime, ketvirtoji ištekėjo už 20 km į Sakalo valsčiaus
Traigelių kaimą. Visos seserys, mano tetos, buvo va-
lakinės arba dviejų va lakų savininkės. Mano tetos ir
mano dėdės visi buvo pavyzdingi, tvarkingi ūki-
ninkai. (Valakas – tai buvo 20 de šimtinių žemės, tai
truputį daugiau kaip 20 ha.) Tai apie 40–50 ėkerių.
Kada mirė Adomas Kviklys, aš dar ne buvau gimęs
ir man tiktai rodydavo jo kapą Daugailių kapinėse,
gele žinį paminklą, labai seno stiliaus, ir tenai paskui
pasakodavo įvairių pa sa kojimų apie senelį. Dar gy-
vas bū damas Adomas Kviklys įsigijo ir kitą vien-
kiemį. Šavašai buvo 70 ha vien kiemis – apie 150 ėke-
rių, didelis vien kiemis, buvo palivarkas – tai reiškia
dvaro skyrius. Ir buvo turtingas ūki ninkas. O paskui
įsigijo kitą vienkie mį Zastrono dvare, kurį atidali-
jus te ko 33 ha žemės. Vyresniajam broliui, mano tė-
velio broliui Nikodemui, pagal anų laikų tradiciją ir
paliko didesnį vienkiemį, o mano tėveliui paliko ma-
žesnį, 33 ha vienkiemį. Tame vienkiemyje aš ir gi-
miau. Tai buvo 1913 m. lapkričio 10 d. Mano krikš-
to tėvai buvo Antanas Ragaišis, pernai miręs, ir Rau-
pėnienė, Kviklytė, mano pusseserė, dabar dar tebė-

ra Vilniuje gyva, Danguolė ją aplankė. Gimimo die-
nos proga gavau iš jos sveikinimą. Kūmai jau važiavo
per sniegą ir po krikštynų miestelio karčiamoje dar
išgėrė truputėlį, ir krikšto tėvas Ragaišis buvo ge-
rokai išgėręs, išvertė vežimą ir manęs vos neužmu-
šo. Aš išlikau gyvas ir augau tame Zastrone, bet ir
Šavašai, mano senelio kitas vienkiemis, buvo lyg ir
savas. Tenai lankydavomės. Ilgainiui Kvikliai gero-
kai prasikūrė ir jau at sirado išmokslintų. To dėdės
sūnūs, Mečislovas, Dvinske, dabartinėje Latvijoje,
baigė vidurinę mokyklą, paskui mokėsi Šiauliuose,
Kaune. Baigė universitetą ir buvo gimnazijos mo-
kytojas, Pradžios mokslo departamento direkto-
rius, Lietuvos Seimo na rys, Seimo prezidiumo sek-
retorius. Yra rašęs daug straipsnių spaudoje įvairiais
klausimais. (Pasako tojas turbūt neišdrįso garsiai
apie tai prabilti, kad jo pusbrolis Mečislovas 1941 m.
birželio 14 d. kartu su šeima buvo ištremtas į Sibi-
rą. 1942 m. liepos 17 d. Sverdlovske, dab. Jekaterin-
 bur gas, Rusija, buvo sušaudytas. Red.)

Dabar aš papasakosiu apie savo motiną

Mano motina vadinosi Ona Tu mėnaitė. Gimė Pa-
dusčio kaime, jos tėvas – Zigmantas Tumėnas. O se-
 ne lės, mano motinos motinos, vardo aš neatsimenu,
tačiau pačią senelę aš gerai atsimenu. Ji buvusi at-
vykusi į mano krikštynas. Ir po to ištisus 7 metus ji
nebuvo pas savo dukterį atvykusi, nors buvo tik 6 km.
Vis na mus žiūrėdavo. Ir pagaliau po 7 m. kartą at-
vyko, mano motina ją labai iš kilmingai sutiko, už-
kaitė samavo rą, išvirė arbatos ir ta senelė įsidėjo cuk-
raus ir buvo bepradedanti arbatą gerti, tik pasižiū-
rėjo per langą, vaje, vaje, sako – ateina debesis. Su-
lis mū sų šieną. Ji vis-
ką paliko, sėdo į ve ži-
mą, išvažiavo, ir aš
savo senelės dau giau
nebemačiau. Vėliau
sužinojau, kad ji mirė.
Reiškia, buvo labai rū-
pestingas namų žmo-
gus. 

Tačiau mano se-
nelis iš motinos pu-
sės, Zigmas Tumėnas,
buvo visuo meninin-
kas. Jis buvo Anta-
lieptės valsčiaus tur-
tingiausias ir išma-
niausias ūkininkas.
Jis turėjo 6 dukteris,
jų tarpe ir mano mo-
tiną, tačiau ne turėjo
nė vieno sūnaus. Užtai
gerų žentų turėjo. Ir
buvo visų gerbiamas,
visą laiką buvo ban-
domas išrinkti į vals-
čiaus viršaičius, ta-
čiau labai ne mėgo

rusų ir atsisakydavo. Tačiau 1905 m. Lietuvoje kilo
priešrusiška re voliucija. Ji buvo socialistinio po bū-
džio. O mano senelis buvo labai didelis krikščionis,
labai uolus katalikas, bažnyčios maršalka, rinkda-
vo pinigus, ir jis Antalieptės valsčiuje sukėlė su pora
kitų prieš rusus revo liuciją, nuvertė jų administ-
raciją, bet jų revoliucija buvo savotiška – ne so cia-
listinė, o krikščioniška. Ir net so cialdemokratai ja
pasipiktino. Jie sumanė atimti iš rusų pravoslavų
An talieptės vienuolyną. Rusai pravosla vai nusavi-
no Antalieptės vienuolyną ir įkurdino ruses vie-
nuoles. Tai ma no senelis su kitais sumanė išvyti vie-
 nuoles ir atsiimti vienuolyną ir taip pat katalikų baž-
nyčią. Prasidėjo judėjimas, kovos. Iš pradžių revo-
liucionieriai laimėjo, paskui atvyko žandarai, mano
senelį suėmė, jam grėsė teismas, katorga. Tačiau,
kiek prisimenu, jam pavyko pinigais atsipirkti, ka-
dangi buvo turtingas. 200 rublių ky šį davė ir liko ne-
suimtas. Senelį gerai atsimenu, jis dažnai atvykda-
vo pas mus ir su mano tėvu mėgdavo ge rokai nugerti.
Nugėrę senelis ir mano tėvas dainuodavo, ir man se-
nelis visada duodavo po kokis 5 litus. Jis mirė, kai
aš buvau gimnazijoje ar jau studentas. Palaidotas An-
talieptės kapinėse. 

Skautas iš širdies Utenoje

...Taigi įsigijau (skautų) uniformą, ir kai par-
važiavau uniformuotas namo, tai visi žiūrėjo su nuo-
staba ir sakė: „Tai, ot, ir atroda kaip devintos stacijos
Pilotas”. 

Skautų organizacija iš pradžių nebuvo žmonė-
se tokia populiari. Žmo nėms – naujas dalykas, ir jie
ne žinojo, kaip ją priimti – ar gerai, ar blogai, ir tik
žiūrėjo su tokia nuostaba. O ką mes, skautai, dary-
davom? Mes priimdavom visus įsakymus, priesa kus,
viską su didžiausiu stropumu ir įsitikinimu. Saky-
sime, yra pareiga per dieną padaryti gerą darbelį. Tai
būtinai ir padarai, kitaip ne gali įsivaizduoti skau-
to. Arba, pvz., mums duodavo įsakymus – padaryki -
te (ką nors) visa skiltis. Ir mes, ber niukų skiltis, ei-
davom – rasdavom se nutę, kuri neturi kuro. Tai nu-
eida vom į mišką ir atnešdavom jai žabų, malkų. Kitą
vėl rasdavom žmogelį – jis serga, negali. Mes jam
maisto atnešdavom. Kitas turi malkų, bet jos nesu-
kapotos. Tai mes jam sukapojam. Paskui, jeigu,
pvz., eina žmogus ir griūva ant pašalusios žemės, kai
slidu, tai mes padedam. Žodžiu, būdavo tokia savi-
pagalba, solidarumas. 

Paskui padėdavom vieni kitiems pamokas ruoš-
ti. Sakykim, septynių berniukų skiltis, ir du iš jų silp-
niau mokosi, o kiti stipriau arba yra aukštesnėje kla-
sėje. Tai visuomet tie aukštesnės klasės mokiniai tu-
rėdavo padėti – paaiškinti (bet ne padaryti uždavi-
nius). Paskui darydavom iškylas. Pirma mano iškyla,
kuri patrau kė mane į kraštotyrą, buvo į Utenio pi-
liakalnį. Nuo Utenos už 4 km yra du dideli, labai gra-
žūs piliakalniai, ir mes visi, J. Basanavičiaus drau-
govės skautai, ir vilkiukai, pėsti nukeliavom, susi-
kūrėm ugnį ir aplankėm pi liakalnius, laipiojom ant
tų pilia kal nių. Buvo graži, šilta diena, mes ant tų pi-
liakalnių nakvojom, virėm valgyti. Paskui radom
senų žmonių, kurie mums papasakojo padavimų, ku-
riuos dėjom į širdį. Tada aš parašiau pirmą savo gy-
venime rašinėlį: „Mūsų iškyla į Utenio piliakalnį”.

Bronius Kviklys pasakoja (I)
Bronius�Kviklys�prie�savo�rašomojo�stalo�namuose�Čikagoje.�1989�m.�������� „Draugo” archyvo nuotr.

Utenos�„Saulės”�gimnazijos�IIa�(berniukų)�klasė�1926�m.�Bronius�Kviklys�sėdi�antras�iš�deši-
nės�su�knyga�šalia�mokytojos��Liudos�Ruseckaitės.�����������������������Kviklių šeimos archyvo nuotr.
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Mes Utenoj leidom skautų laikraštėlį
šapirografu. Tenai ir parašiau. Tai
buvo mano spaudos darbo pradžia. Ir
galbūt tam tikra prasme „Mūsų Lie-
tuvos” knygos, kurią parašiau jau daug
vėliau, pradžia. 

Skautų organizacijos 
steigėjas Antalieptėje

Paskui mes turėdavom įvairius
kursus, paskaitas, žodžiu, skautiškas
gyvenimas buvo labai gyvas. Jau bu vau
baigęs dvi klases. Tai buvo 1926 m. Ir
dabar aš turiu važiuoti į trečią klasę
Utenoje. Ir staiga parvažiuoja mama iš
Antalieptės, iš savo tėviškės, ir sako:
„Žiūrėkite, kas vyksta Anta lieptėje –
ten kurias gimnazija”. Iki Utenos
mums 20 km, o iki Antalieptės – koki
7–8 km. Žymiai arčiau. Tai ma ma sako:
„Ty mano sesuo, tėvai gyvena, vis-
kas”... ir nutarė mane vežti į tą Anta-
lieptę. Aš verkiu – Utenoj visi mano
draugai, skautai. Nenoriu važiuoti,
bet mane bliaunantį nuvežė pas sene-
lį, ir gyvenk. Suorganizuojama nauja
mokykla. Ir dar kas nepatinka – ją lai-
ko Moterų kultūros draugija. Reiškia
– vien moterys, tokios pus vie nuolės. Iš
jų vėliau širdietės (Seserų Švč. Jėzaus
Širdies Tarnaičių kongregacija. Red.)
išėjo. Ir gimnazijos direktorė moteris,
ir visi mokytojai – ne vyrai. Tik vienas
kunigas vyras. Kažkaip nelabai jauku.
Ir klasės ne didelės – po 20–25 mokinius.
Na, bet mes pradedam mokytis. Patal-
pos bu vo labai gražios, sodas. Gražiai
įsi kuriam. 

Ir man, trečios klasės gimnazistui,
kilo mintis steigti skautus ir An ta-
lieptėje. Ir kaip tiktai netoli Anta liep-
tės, pradžios mokykloje, mokytojavo
vyresnis skiltininkas, Rokiškio skau-
tas, dabartinis kunigas Juozas Pruns-
kis. Ir aš susirišau su juo, ir mes įstei-
gėme Antalieptėje skautus. Įsteigėm
dvi draugoves, rodos, Vy tau to Didžio-
jo (ar Kęstučio) ir Biru tės – mergaičių
draugovę. Aš pasidariau drauginin-
kas. Ir trečioj-ketvirtoj kla sėj būda-
mas turėjau apie 30-40 skau tų. Šitokiu
būdu prasidėjo naujas gy venimas. 

Dabar mes priklausėm Rokiškio
tuntui, nes Antalieptė yra arčiau Ro kiš-
kio, ir Prunskis buvo baigęs Ro kiškio
gimnaziją. Tai mus ir prirašė prie Ro-
kiškio tunto. Tada Rokiškio tunto tun-
tininku buvo pulkininkas Jašinskas,
komendantas, o jo adjutantu – Antanas
Deksnys, dabartinis vyskupas Euro-
poje. (Neseniai su Deksniu išsiaiški-
nau, kad tai buvo tas pats Deksnys, nes
jų buvo trys ta pačia pavarde.) Jo rū-
pesčiu gavau pirmąjį laipsnį, buvau pa-
keltas į pas kiltininkus. Tai buvo dide-
lė gyvenimo šventė. Vėliau, kai buvau
suaugęs ir kai buvau jau skautams kai
ką pa daręs ir man „Gedimino vilką”
užka bino, arba kai pakėlė į vyresniojo
skautininko laipsnį, ar korporacija
„Vytis” išrinko savo garbės nariu, – tai
jokio įspūdžio žmogui, turinčiam dau-
giau kaip 50 metų, šitie dalykai nepa-
darė. O kai buvau pakeltas paskilti-
ninku, tai tiesiog guliau ant žemės ir
voliojausi drauge su kitais džiaugda-
masis. 

Mūsų skautavimas Antalieptėje
tęsėsi pagal išgalę. Įsigijom unifor-
mas. Ruošdavom iškylas. Visi senu pa-
pročiu nešiodavom ilgas, žmogaus
ūgio, lazdas – 175 cm ir atlikdavom pir-
mąją pagalbą. Tėvai neskatindavo sto-
ti į skautus, net truputį draudė, vaikai
be jokio skatinimo prisirašydavo. Pvz.,
Antalieptėje buvo 100 mo kinių, ir iš jų
80 buvo skautai. Arba visi nesirašom,
arba visi rašomės... Taip mūsų mo-
kyklėlė buvo suskau tinta.

Bus daugiau

AUGMINAS PETRONIS

Dažnai�viešuoju�transportu�keliaujantys
žmonės�sutiks,�kad�šiais�laikais�trečda-
lis,�o�kartais�ir�daugiau�nei�pusė�keleivių
sėdi� ar� stovi� akis� įbedę� į� savo� išma-
niuosius�telefonus.�Anksčiau�tai�buvo�tik
jaunimas,�bet�jau�seniai�nebėra�keista
pamatyti� ir� gana� garbingo� amžiaus
damą,� telefono� ekrane� gliaudančią
spalvotus�saldainius�ir�renkančią�taškus.
Iš�tiesų�toks�tapo�ne�tik�viešasis�trans-
portas�–�vairuotojai�kamščiuose,�kavi-
nių�ir�restoranų�lankytojai,�paaugliai�–
visi�nuolat�,,svaipina” ir�,,skrolina”.

Technologijos keičia 
santykius su draugais

Kartais jaučiame nostalgiją pa-
sauliui, koks jis buvo seniau – kai in-
formaciją gaudavome iš laikraščių ar
per televizijos žinias, kai apie savo
draugų gyvenimo naujienas sužino-
davome susitikę su jais ar bent jau su-
siskambinę telefonu, kai, rodos, tikro
bendravimo buvo daugiau. Tačiau visi
suprantame – laikai, kurie buvo, ne-
begrįš, technologijos pakeitė mūsų
kasdienybę ir keis ją toliau.

Antra vertus, negalime užsimerk-
ti, matydami neigiamą nuolatinio iš-
maniųjų technologijų, ypač socialinių
tinklų, naudojimo poveikį. Tai jau se-
niai tapo plačiai aptariama tema. Yra
tyrimų, skelbiančių, kad daugiau skir-
tingų socialinių medijų platformų nau-
dojantys žmonės dažniau patiria neri-
mą ir depresijos simptomus, kad žmo-
nės, lygindami save su kitų žmonių so-
cialiniuose tinkluose demonstruoja-
mais pasiekimais, jaučia mažesnį pa-
sitikėjimą savimi, be to, yra duomenų,
rodančių, kad vien išmaniojo telefono
buvimas šalia net jo nenaudojant truk-
do mums sutelkti dėmesį į pokalbį su
kitu žmogumi. Nieko keisto, kad jau-
nuoliai, itin daug laiko praleidžiantys
socialiniuose tinkluose, net dvigubai
dažniau jaučiasi vieniši. Kitas tyri-
mas rodo, kad socialinių medijų nau-
dojimo sumažinimas iki 10 minučių per
dieną gali padėti įveikti vienišumo
jausmą ir depresiją.

,,Gyventi” socialiniuose 
tinkluose – priklausomybė? 

Pasaulyje jau vyksta diskusijos, ar
reikėtų į psichikos sutrikimų sąrašą
įtraukti ir priklausomybę nuo sociali-
nių tinklų, o Pasaulio sveikatos orga-
nizacija į šį sąrašą jau įtraukė pri-
klausomybę nuo internetinių žaidi-
mų. Internete pilna informacijos apie
tai, kad priklausomybė nuo sociali-
nių tinklų veikia panašiai, kaip ir bet
kuri kita priklausomybė. Ji turi pana-
šius simptomus – nuotaika labai pri-
klauso nuo socialinių medijų naudoji-
mo, tai tampa pagrindine ir svarbiau-
sia veikla, dėl kurios nukenčia kiti
užsiėmimai, norint jausti pasitenki-
nimą, reikalingos vis didesnės socia-
liniuose tinkluose praleisto laiko „do-
zės”, atsitraukus nuo socialinių tinklų
pasirodo abstinencijos sindromo simp-
tomų, dėl nuolatinio socialinių medijų
naudojimo pradeda eižėti santykiai
su kitais žmonėmis, o nustojus nau-
dotis socialiniais tinklais labai lengva
vėl „atkristi.”

Kaip pažymi psichologas Mark D.
Griffiths, tik nedidelis skaičius žmonių
susiduria su tikra priklausomybe nuo
socialinių tinklų. Tačiau, anot psicho-

Kuo socialiniai tinklai panašūs į cigaretes?
logo, daugelis žmonių yra įpratę itin
dažnai naudotis socialiniais tinklais, o
tai gali pradėti neigiamai veikti įvairias
jų gyvenimo sritis. Tos problemos vei-
kiau erzinančios, o ne pavojingos, tei-
gia Griffiths, – kartais žmonės nuolat
tikrina savo išmaniuosius telefonus
valgydami su draugais arba žiūrėdami
filmą, nukenčia jų ryšys su artimai-
siais, nes jie pernelyg daug laiko skiria
medijoms.

Atsiduriame gudriuose 
reklamos spąstuose

Kodėl socialinės medijos sukelia
priklausomybę? Iš tiesų dėl to, kad
tuo paremtas socialinių tinklų verslo
modelis. Pelną kompanijos gauna iš
reklamos, o kuo daugiau laiko mes, var-
totojai, praleidžiame socialiniuose tink-
luose, tuo daugiau reklamų jie gali
mums parodyti ir tuo daugiau pinigų
uždirbti. Tad socialinių tinklų kūrėjai,
norėdami sukurti finansiškai sėk-
mingą ir konkurencinę kovą atlaikyti
galintį produktą, turi iš visų jėgų steng-
tis padaryti viską, kad jų platformoje
laiko praleistume kaip įmanoma dau-
giau. Tam jie imasi paprastų priemonių

– peržiūrėjus vaizdo įrašą, kitas palei-
džiamas automatiškai, skaitant žinutes
ar žiūrint nuotraukas, puslapis neturi
galo ir rodo mums vis naujas istorijas,
tarsi dugno neturintis alaus bokalas, o
apie tai, kad kas nors pakomentavo
mūsų įrašą, sužinome gaudami įkyriai
pypsinčius pranešimus. Manome, kad
esame Facebooke vartotojai, tačiau iš
tikrųjų vartotojai yra reklamos par-
davėjai, kurie iš socialinių medijų
kompanijų perka prekę – mūsų dėme-
sį.

JAV Senate – bandymai apginti
soc. tinklų vartotoją

Ilgai nereikėjo laukti bandymų ri-
boti ir nustatyti socialinių tinklų vei-
kimo taisykles. Liepos mėnesį JAV se-
nate buvo pasiūlytas (ir atmestas)
SMART act (visas pavadinimas „Social
Media Addiction Reduction Technolo-
gy act” – socialinių medijų priklauso-
mybės mažinimo technologijos aktas)
teisės aktų rinkinys, turėjęs sukurti
naujas socialinių medijų taisykles. Jį
pasiūlęs respublikonas Josh Harvey sie-
kė uždrausti didžiosioms technologijų
kompanijoms naudoti manipuliavimo
vartotojais priemones, tokias kaip be-
galinis „skrolas” – pabaigos neturintis
puslapis, kuriame atsiranda vis nauja
informacija, „autoplay” funkcija, kai
vartotojams rodomas turinys, kurio
jie neieškojo (išimtis įstatyme buvo
siūloma muzikos klausymo platfor-
moms), taip pat buvo siūloma uždrausti
vadinamąsias „ženklelio sistemas”,

kai socialines medijas dažnai naudo-
jantis asmuo gauna tam tikrų apdova-
nojimų už lojalumą, pavyzdžiui, Top
fan („top gerbėjas”) užrašą prie savo
vardo Facebooke. Taip pat socialinių
platformų kūrėjai privalėtų sukurti
priemones, padedančias vartotojams ri-
boti laiką praleistą socialiniuose tink-
luose – programa turėtų automatiš-
kai vartotojams skirti 30 minučių kas-
dienį naudojimo limitą, nebent pats
vartotojas nuspręstų kitaip (tuo atveju,
ji turėtų kas trisdešimt minučių pri-
minti jam, kiek laiko jis praleido so-
cialiniuose tinkluose).

Socialinius tinklus palygino su
alkoholiu ir cigaretėmis

Jon Schweppe amerikiečių žur-
nale ,,First Things” teigia, kad, nors
SMART aktas ir nepasiekė tikslo, jis iš-
kėlė svarbius klausimus. S. Schweppe
nuomone, apie socialinius tinklus ga-
lime pradėti mąstyti panašiai kaip
apie alkoholį ar cigaretes. Jis primena
Amerikoje gerai žinomą ,,Camel” ci-
garečių gamintojo naudotą reklamos
kampaniją, kai į cigarečių pakelius
buvo dedami šmaikščiai išpaišyti ku-

ponai, kuriuos buvo galima iškeisti į
prizus – dabar tai būtų suvokiama
kaip priklausomybės skatinimas. 

„Istoriškai mūsų politikai laikėsi
požiūrio, kad valdžia turi veikti, kai
įmonės naudojasi vartotojais, keldamos
pavojų jų fizinei ar psichologinei svei-
katai. Ypač kai vartotojai yra vaikai, –
rašo S. Schweppe. – Juk reguliuojame
lošimų industriją, neleidžiame ten da-
lyvauti asmenims iki 21 metų. Regu-
liuojame cigarečių, alkoholio ir recep-
tinių vaistų pardavimą – visa tai tam,
kad apgintume vartotoją.”

Socialinių tinklų palyginimas su
lošimu ar cigaretėmis priverčia susi-
mąstyti: galbūt net labiau nei sociali-
nius tinklus reguliuojančių įstatymų
mums reikia ribas nustatančių kultū-
ros normų? Galbūt ateis diena, kai
naudotis išmaniosiomis technologijo-
mis kavinėse bus blogo tono ženklas,
taip kaip dabar nepriimtina sėdint
prie stalo viduje tiesiog imti ir užsirū-
kyti?

Vienas aiškus, nuolat šiai temai
skirtuose straipsniuose nuskambantis
motyvas yra tai, kad mes dar nežino-
me, kaip smarkiai mus keičia sociali-
nės medijos. Gerai nežinome nei kaip
spręsti jų kuriamas problemas. Matyt,
geriausia išeitis kol kas yra stengtis
būti sąmoningais vartotojais, riboti
laiką ir dėmesį, kurį skiriame išma-
niosioms technologijoms, žinoma, jei
nenorime savo gyvenimo praleisti tin-
giai lindėdami Facebooke, išsidrėbę
ant sofos.

Parengta pagal bernardinai.lt
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Imamasi�priemonių�koronaviruso�rizikai�suvaldyti
Vilnius (ELTA) – Pasaulyje kylant

koronaviruso grėsmei, Lietuva imasi
laikinųjų papildomų atsargos prie-
monių. Visuose trijuose Lietuvos oro
uostuose budi Nacionalinio visuome-
nės sveikatos centro (NVSC) specia-
listai. Jie konsultuoja Kinijoje kelia-
vusius asmenis. 

Anot specialistų, Lietuva yra pa-
siruošusi suvaldyti tokio masto riziką.

Orlaivio įgulai pranešus apie įta-
riamą ligos atvejį, pradeda veikti pa-
tvirtintas planas, keliolika institucijų
pradeda pasiruošimą. Orlaivis yra nu-
kreipiamas į Vilniaus oro uostą, kuris
gali efektyviai vykdyti tokio pobū-
džio operacijas. Iškart informuojami
NVSC specialistai ir greitosios medi-
cinos pagalbos atstovai. Būtent NVSC
specialistai ir įvertina realią situaciją
dėl galimo užkrato, jie pirmieji ir įei-
na į orlaivį. Galimai užsikrėtęs kelei-
vis ar keletas jų specialioje kapsulėje
gabenami į Santaros klinikas, kur
taip pat yra taikomas itin pažangios
priemonės karantinui. Oro uoste, jei
yra poreikis, atliekamos keleivių ap-
klausos, orlaivio, patalpų, įrangos nuo-

dugni dezinfekcija.
Atsižvelgiant į užsikrėtusių, bet

nebuvusių Uhane, žmonių skaičių,
skelbiama, kad infekcija gali būti per-
duodama nuo žmogaus žmogui, ta-
čiau ši informacija dar tikslinama. 

Užsikrėtusiųjų šiuo virusu simp-
tomai – panašūs. Vargina karščiavi-
mas, kosulys, pasunkėjęs kvėpavimas
– požymiai panašūs pneumonijai (plau-
čių uždegimui) priskiriamiems bruo-
žams. Įtariama, kad virusas pavojin-
giausias mažiems vaikams, vyresnio
amžiaus ar turintiems sveikatos prob-
lemų asmenims.

Grįžtantiems iš Kinijos asmenims,
kuriems pasireiškė kvėpavimo takų in-
fekcijoms būdingi simptomai, reko-
menduojama kuo skubiau kreiptis į gy-
dytoją (ne vykti tiesiogiai, o infor-
muoti jį telefonu apie pasireiškusius
simptomus bei buvusias keliones, vyk-
dyti tolimesnius gydytojo nurodymus),
o kelionės orlaiviu metu – informuoti
lėktuvo įgulą. Keliautojams rekomen-
duojama pasiskiepyti nuo sezoninio
gripo likus ne mažiau kaip dviem sa-
vaitėms iki kelionės. 

Užsikrėtusiųjų�koronavirusu�viršijo�2�tūkstančius

EK�pasirašė�JK�išstojimo�iš�ES�susitarimą
Briuselis (ELTA) – Europos Ko-

misijos (EK) pirmininkė Ursula von
der Leyen ir Europos Vadovų Tarybos
(EVT) pirmininkas Charles Michel
pasirašė Jungtinės Karalystės (JK) iš-
stojimo iš ES susitarimą. 

U. von der Leyen ir Ch. Michel ofi-
cialiai patvirtinus susitarimą, doku-
mentas Europos Parlamente bus rati-

fikuojamas sausio 29 d. 
Tada susitarimas bus raštu pa-

tvirtintas ES šalių diplomatų. Tai už-
tikrins tvarkingą JK pasitraukimą iš
ES sausio 31 d. vidurnaktį. 

„Ch. Michelis ir aš pasirašėme JK
išstojimo iš ES susitarimą, dabar (su-
sitarimas) bus ratifikuojamas Europos
Parlamente”, – rašė U. von der Leyen.

Vokietija�perspėja�dėl�masinio�žydų�išvykimo
Frankfurtas prie Maino (BNS) –

Vokiečių  užsienio reikalų minist-
ras  Heiko Maas perspėjo, kad žydai
gali masiškai išvykti iš Vokietijos, jei
nebus imtasi skubių veiksmų kylan-
čiam antisemitizmui pažaboti.

Savaitraštyje „Der Spiegel” mi-
nistras 75-ųjų Aušvico mirties sto-
vyklos išvadavimo metinių išvakarė-
se rašė, kad žydų įžeidinėjimas ir pul-
dinėjimas realiame gyvenime ir in-
ternete tapo „kasdieniu reiškiniu”.

Pasak H. Maas, kone pusė žydų
svarsto išvykti iš Vokietijos – šalies,
kuri ilgai stengėsi stoti akistaton su

savo nacistine praeitimi.
Kova su antisemitizmu bus pri-

oritetas, kai Vokietija liepą pusme-
čiui perims pirmininkavimą Europos
Sąjungai, o lapkritį pradės pirminin-
kauti Europos Tarybai – pagrindinei
žmogaus teises ginančiai žemyno or-
ganizacijai, pažadėjo H. Maas.

Vokietija sieks griežtesnių teisinių
padarinių už antisemitinius aktus, be
to, sieks, kad daugiau ES valstybių pri-
pažintų Holokausto neigimą nusikal-
timu. Šiuo metu neigti Holokaustą
draudžiama keliolikoje ES narių, tarp
jų Vokietijoje, Belgijoje ir Italijoje.

JK�„Brexit“�naktį�išleis�monetų�ir�iškels�vėliavas
Londonas (BNS) – Di-

džioji Britanija „Brexit” nak-
tį išleis proginių monetų, iš-
kels valstybės vėliavas ir pro-
jektuos atgalinio laiko skai-
čiavimo laikrodį ant Dow-
ningo gatvės pastatų sie-
nų, tačiau Didžiojo Beno var-
pais neskambins.

Ministras pirmininkas
Boris Johnson paskelbs ypa-
tingą kreipimąsi į tautą.

„Sausio 31-oji bus reikš-
minga akimirka mūsų isto-
rijoje, nes Jungtinė Karalystė paliks ES
ir atgaus nepriklausomybę”, – nuro-
doma Downingo gatvės išplatintame
pareiškime.

JK Iždas išleis proginių „Brexit”
monetų, ant kurių bus išgraviruotas

įrašas „taika, klestėjimas ir draugys-
tė su visomis valstybėmis”.

Londono ir Briuselio derybos dėl
naujo prekybos susitarimo turėtų pra-
sidėti kovo pradžioje, kai oficialios
„skyrybos” jau įvyks.

Rusijoje�įkurs�archyvinių�dokumentų�kompleksą
Maskva (ELTA) – Rusijos prezi-

dentas Vladimiras Putinas paragino
„apginti tiesą” apie pergalę Antrajame
pasauliniame kare.

V. Putinas teigė, kad Rusijoje bus
įkurtas didžiausias ir išsamiausias
archyvinių dokumentų, kino ir foto-

medžiagos apie Antrąjį pasaulinį karą
kompleksas, kuriuo galės naudotis
tiek Rusijos piliečiai, tiek viso pasau-
lio žmonės.

„Toks darbas – mūsų kaip šalies
nugalėtojos pareiga”, – pabrėžė V. Pu-
tinas.

Pekinas (ELTA) – Patvirtintų nau-
jo tipo koronaviruso sukeltos pneu-
monijos atvejų skaičius Kinijoje pasie-
kė 2002. Nuo šios ligos mirė 56 žmonės. 

Dar beveik 2,7 tūkstančio žmonių
gali būti užsikrėtę koronavirusu, bet jų
diagnozė kol kas nepatvirtinta. 

Daugiau kaip pusė visų užsikrė-
timo atvejų (1052) tenka Hubėjaus pro-
vincijai, kuri laikoma pradiniu susir-
gimo plitimo židiniu. Susirgimų nau-
jo tipo pneumonija atvejų užfiksuota
beveik visuose šalies regionuose, taip
pat Pekine ir Šanchajuje.

Koronavirusas taip pat nustatytas
Australijoje, Japonijoje, Jungtinėse
Valstijose, Malaizijoje, Nepale, Pietų
Korėjoje, Prancūzijoje, Singapūre, Tai-
lande ir Vietname.  

Kinijos prezidentas Xi Jinping
įspėjo, kad Kinija pateks į „sudėtingą
padėtį” dėl „vis sparčiau plintančio”,
į SARS panašaus koronaviruso.

Kinija bandant sulaikyti dešimčių
žmonių gyvybes pasiglemžusio koro-
naviruso plitimą – keleivius vežan-

tiems autobusams bus uždrausta ke-
liauti iš ir į Pekiną.

Mažiausiai vienuolikoje miestų
stabdomas traukinių ir autobusų eis-
mas, nepaisant to, kad savaitgalį kinų
Naujųjų metų proga šimtai tūkstančių
žmonių ruošėsi važiuoti namo. 

Susisiekimo apribojimai Kinijos
miestuose jau paveikė 37 milijonus
gyventojų. 

Nors mirusiųjų skaičius auga, Pa-
saulio sveikatos organizacija (PSO)
tvirtino, kad skelbti tarptautinę ne-
paprastąją padėtį dar anksti. 

Manoma, kad užsikrėtusiųjų skai-
čius yra gerokai didesnis, tačiau me-
dikai nespėja apžiūrėti pacientų, o
Uhano ligoninėse susirgusiesiems
trūksta vietų. 

Naujasis koronavirusas priklauso
tai pačiai grupei virusų, sukeliančių
ūminį kvėpavimo takų sindromą
(SARS). 2002–2003 m. pandemijos lai-
kotarpiu SARS buvo užsikrėtę 8  000
žmonių visame pasaulyje, nuo jo mirė
800 žmonių.

Siūlo�valstybės�tarnyboje�leisti�dirbti�ilgiau�
Vilnius (LRS.lt) – Artėjant rinki-

mams, Seimo nariai teikia vis naujus
pasiūlymus, siūlo keisti Valstybės tar-
nybos įstatymą ir leisti valstybės tar-
nyboje dirbti iki 70 metų.

Įstaigos vadovo ar karjeros vals-
tybės tarnautojo, kuriam sukako 65
metai, valstybės tarnyba gali būti pra-
tęsta. Tarnybos laikas galėtų būti pra-
tęsiamas iki vienerių metų ir bendras
pratęstas tarnybos laikas negalėtų
viršyti penkerių metų.

Daugelyje įstaigų ir institucijų
yra vyresnio amžiaus aktyvių ir itin
kvalifikuotų darbuotojų, jiems pa-
rengti įdėta daug lėšų, todėl galimybė
pratęsti jų darbą būtų naudinga vals-
tybei. 

Šiuo metu Valstybės tarnybos įsta-
tymas numato, kad valstybės tarnau-
tojas turi būti ne vyresnis kaip 65
metų. Šis reikalavimas netaikomas
politinio pasitikėjimo ir pakaitiniams
valstybės tarnautojams.

Sankcijos�kinei,�niekinusiai�Kryžių�kalną�
V i l n i u s

(BNS) – Migraci-
jos departamen-
tas šią savaitę už-
draudė į šalį at-
vykti Kinijos pi-
lietei, pernai iš-
niekinusiai  ant
Kryžių kalno ša-
lia Šiaulių pasta-
tytus kryžius, ku-
riais reiškiama
parama Honkon-
go  protestuoto-
jams.

Minima kinė
s o c i a l i n i u o s e
tink luose paskel-
bė vaizdo įrašą, kuriame matyti, kad
ji besityčiodama pakelia nuo žemės ir
tolyn nusviedžia  kryžių, pastatytą
Honkongo protestuotojų garbei.

Šiaulių prokurorai vykdo ikiteis-
minį tyrimą dėl kapo ar kitos viešosios
pagarbos vietos išniekinimo.

Už tokius veiksmus baudžiama

viešaisiais darbais, bauda arba laisvės
atėmimu iki trejų metų.

Masiniai protestai Honkonge pra-
sidėjo praėjusią vasarą reaguojant į da-
bar jau atšauktą ekstradicijos įstatymo
projektą. Nuo to laiko demonstracijos
peraugo į plataus masto pasipriešini-
mą Pekino valdžiai.

Augo�turistų�nakvynių�skaičius
Vilnius (BNS) – Lietuvos viešbu-

čiuose ir kitose apgyvendinimo įstai-
gose pernai apsilankiusiųjų turistų
skaičiaus augimas – vienas didžiau-
sių  visoje Europos Sąjungoje (ES),
skelbia Eurostatas.

Vietos ir užsienio turistai, preli-
minariais duomenimis, Lietuvos vieš-
bučiuose 2019 metais praleido  8,9

mln. naktų – 10 proc. daugiau nei 2018
metais.

Labiau turistų nakvynių skaičius
augo tik Slovakijoje – 12,6 proc. iki 17,1
mln. naktų.

Vien užsienio svečių  nakvynių
skaičius Lietuvoje per metus padidėjo
10 proc. iki 4,1 mln., vietos turistų – 9,9
proc. iki 4,8 milijono.

Kinė,�išmėčiusi�kryžius�Kryžių�kalne,�paskelbta persona non grata
Lietuvoje.��� Etaplius nuotr.

B.�Johnson:�šalis�atgaus�nepriklausomybę.�
Vox.com nuotr. 
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Su dideliu liūdesiu pranešame, kad 2020 m. sausio 26 d. mirė mūsų
brangi ir mylima mama, močiutė ir promočiutė 

A † A
ELENA LANIAUSKAITĖ 

OLŠAUSKIENĖ
Ji gimė 1931 m. gegužės mėn. 31 d. Leono Laniausko ir Stasės Bru-

žaitės Laniauskienės šeimoje Nevarėnų miestelyje, Lietuvoje. Karo
metu iš Vokietijos emigravo į Kanadą, kur 1951 m. ištekėjo už
Eduardo Olšausko. 1961 m. šeima persikėlė gyventi į Cicero, o vėliau
į Berwyn, IL. 

Giliame liūdesyje liko: dukra Roma Kuprienė su vyru Sau liumi;
sūnus Vincas su žmona Maria; anūkai – dr. Tomas Kuprys su žmona
dr. Isida, Petras Kuprys su žmona Karla, Rima su vyru And riumi Ru-
sinu, Edvardas Kuprys su žmona Rebecca, dr. Paulius Kuprys su žmo-
na dr. Madhavi, Jonas J. Kuprys, Vincas Olšauskas, Jr., Matas Ol-
šauskas ir Lina Olšauskaitė; proanūkai – Atticus Kup rys, Ocelotas
Kuprys, Daiva ir Laima Rusinaitės. Taip pat liū di brolio a. a. Vaciaus
žmona Alfonsa Laniauskienė su šeima, brolio a. a. Anzelmo žmona
Birutė, pusseserė Regina Šilgalienė su šei ma, pusbrolis Marius La-
niauskas su šeima, vyro a. a. Eduardo se suo Emilija Pakalniškienė
su šeima ir kiti giminės bei draugai Lietuvoje, Vokietijoje ir Ame-
rikoje. 

A. a. Elena buvo a. a. Alfonso Laniausko sesuo bei a. a. Ri man to
Laniausko ir Vik to ro La niaus ko pusseserė.

A. a. Elena bus pašarvota vasario 1 d., šeštadienį, 9 val. r. Šv. An-
tano bažnyčioje, 1500 S. 50th Ave., Cicero, IL, kurioje 10 val. r. bus au-
kojamos gedulingos šv. Mišios už jos sielą. Po šv. Mišių ve lio nė bus
pa laidota Šv. Kazimiero kapinėse. 

Nuoširdžiai kviečiame visus artimuosius, draugus bei pažįstamus
dalyvauti laidotuvėse. 

Giliai liūdinti šeima 

Laidot. direkt. Donald M. Petkus, tel. 800-994-7600 
arba www.petkusfuneralhomes.com

Kiek vilties, kiek šviesos, kiek dainų
Surašyta gyvenimo lapuos.  

Palengva prisilietus prie jų,
Jie nubyra lyg žiedlapiai trapūs.

A † A
GINTRA NARIENĖ

Pabaigusi įvairiaspalvę gyvenimo kelionę iškeliavo Am ži nybėn
2020 m. sausio 24 d.

Gimė 1926 m. spalio 7 d. Kaune, Martos ir Kazio Babickų šei moje.
Sukūrė šeimą su Pranu Nariu (a. a.). 

Nuliūdę liko: vaikai – Daina Rudaitis, Aldas Naris su žmo na Ma-
ria, Marius Naris su žmona Dalia, Laura Lapinskas; anū kai – Taiy-
da Chiapetta su vyru Ričardu, Milda Rudaitis, Alius Lapinskas su
žmona Haylie, Siga Lapinskaitė, Mantas Na ris, Vaida Narytė;
proanūkės Maja ir Ariana Chiapetta; a. a. brolio Ryto Babicko naš-
lė Aušra Babickienė ir giminės Lie tuvoje.

Atsisveikinimas su velione – sausio 28 d., antradienį, 9 val. r. Pa-
laimintojo Jurgio Matulaičio misijoje Lemonte. Šv. Mišios bus au-
kojamos 10 val. r. Po Mišių velionė bus palaidota Šv. Ka zimiero ka-
pinėse. 

Dėkojame Jums už maldas ir prisiminimus.

Nuliūdusi šeima

Laidot. direkt. Donald M. Petkus, tel. 800-994-7600 
arba www.petkusfuneralhomes.com

Nesugriaunami tiltai
Atkelta iš 5 psl.

San Diege mes vertiname kiek-
vieną galimybę susitikti su svečiu iš
Lietuvos. Nepaliausiu kartotis, kad
esame turbūt vienas iš tolimiausiai
nuo Lietuvos nutolusių miestų Ame-
rikoje, tad nedažnai sulaukiame sve-
čių, kurie norėtų susitikti su ben-
druomene. Maloniai nustebino Ra-
munės kvietimas susitikti su San Die-
go lietuviais, nors ji ir buvo atvykusi
aplankyti savo vaikystės draugės Jur-
gitos Rohde. Nemažai įvairių kartų lie-
tuvių sekmadienio popietę atvyko į šį
susitikimą. Ir nors neturime San Die-
ge lietuviškos bažnyčios ar lietuvių
namų, tačiau vyresniųjų sveikatingu-
mo ir mokymosi centro ,,San Diego Oa-
sis” (kuriame, beje, veikia ir lituanis-
tinė mokyklėlė) direktorė Simona Va-
lančiūtė-Kaušas mielai priėmė visus
šio centro patalpose. 

Svarbu remtis asmenine patirtimi

Režisierė R. Rakauskaitė papasa-
kojo, kad kurti filmą galutinai apsi-
sprendė, kai archyvuose rado kino
juostas, kuriose buvo užfiksuoti so-
vietinės Lietuvos vaizdai. Suprato,
kad ši tema dar niekada nepasakota
kine ir apskritai mažai nagrinėta vi-
zualiajame mene. Iškristalizavusi pa-
čią temą, pradėjo galvoti apie žmones
–kodėl atsirado „prieš” ir „po”, ką iš-
gyveno „mes” ir „jie”. Daugelį tų žmo-
nių ji pažinojo dar gyvendama Čika-
goje. „Man svarbu asmeniškai prisi-
liesti prie temos. Amerikoje praleistas
laikas leido giliau pažvelgti į antrosios
emigracijos bangos nublokštus lietu-
vius, vadinamuosius dipukus ir jų pa-
tirtis okupuotoje tėvynėje”, – viename
savo interviu yra sakiusi Ramunė. 

Jos pačios likimas jai du kartus su-
teikė progą atvykti į Ameriką. Pirmą
kartą – jaunystėje, 1997 metais. Dar stu-
dijuojant tuometinėje Vilniaus kon-
servatorijoje, žymaus lietuvių kino
režisieriaus, dokumentinio kino kū-
rėjo, Lietuvos muzikos ir teatro aka-
demijos Kino ir televizijos katedros
įkūrėjo Henriko Šablevičiaus kurse,
kartu su kurso draugu, dabar kino re-
žisieriumi Donatu Ulvydu, jie buvo iš-
siųsti pusei metų stažuotis į Amerikos
lietuvių televiziją. Ten sukūrė savo dip-
lominius filmus ir visa galva paniro į
daugiasluoksnį Amerikos lietuvių gy-
venimą. Jau tada režisierę pakerėjo
antroji lietuvių emigracijos banga.
Žodis „išeivis” Ramunei turi platesnę
prasmę, tačiau filme ji pasakoja būtent
apie pokario išeivius – karo pabėgėlius.
Dauguma jų buvo išsilavinę, inteli-
gentiški žmonės, todėl, matyt, jiems
taip svarbu buvo už Atlanto sukurti
„savo Lietuvą” – su lietuviškomis mo-
kyklomis, sava spauda, meno grupė-
mis, organizacijomis. „Galvodama apie
juos, visada mąstau ir apie drąsą, pa-
siaukojimą, tikrumą,” – pasakojo Ra-
munė. 

Dėl asmeninių priežasčių buvo ir
ilgesnis, 5-rių metų gyvenimo etapas
Čikagoje, čia augo ir režisierės sūnus,
tad buvo dar geresnė galimybė pažin-
ti lietuvių išeivių bendruomenės gy-
venimą. Tačiau Tėvynės ilgesys (tur-
būt toks pats, kurį patyrė filme paro-
dyti pašnekovai, kurių daugelis vyko
aplankyti gimtinės, nepabūgę nei gąs-
dinimų, nei grasinimų, nei persekio-
jimo sugrįžus) ir noras kurti doku-
mentiką buvo tos aplinkybės, dėl kurių
režisierė grįžo į Lietuvą. Bet nebeliko
ribos tarp „jie” ir „mes” – „visi” pa-

sakojo savo istorijas ir potyrius. 
Ramunė tiesiog norėjo prabilti

apie lietuvių karo pabėgėlius, kurių li-
kimai ne mažiau skaudūs, nei tų, ku-
rie buvo išvežti į Sibirą. Norėjo pri-
minti absurdišką sovietinės Lietuvos
laikmetį, ir, pasakodama apie gana
siaurą Amerikos lietuvių gyvenimo
tarpsnį – keliones į sovietinę Lietuvą,
– kviesti, kad žiūrovas apibendrintų
tos kartos paveikslą, suprastų, kad
lietuviai niekada neskirstė tautos į
„mes” ir „jie” – visi buvo karo ir po-
kario nuskriausti ir suluošinti. Ir dar
kartą įrodyti, kad visa tiesa buvo už-
fiksuota dokumentiniuose kadruose.
Paklausta, iš kur pavyko surinkti tiek
unikalios filme panaudotos doku-
mentinės medžiagos, režisierė pasa-
kojo, kad filmo kūrimas užtruko net
trejus metus ir medžiagos ji rado pri-
vačių asmenų archyvuose, Lituanisti-
kos tyrimo centre, taip pat Lietuvos,
Vokietijos ir net Italijos archyvuose.
Amerikos lietuviai labai rūpinasi visu
lietuvišku paveldu, dažnas kruopščiai
sutvarko asmeninę medžiagą – fil-
muotus kadrus, nuotraukas, viską
saugo arba perduoda archyvams.

Bendra patirtis suartina

Šis pusdienis, praleistas su doku-
mentinio kino kūrėja, sujungė mus vi-
sus, privertė pagalvoti, ką mes prisi-
mename, ką išgyvenome ir ką norime
susikurti ateityje. Susitikime Angelė
Budreika pasidalijo savo šeimos isto-
rija, o Ramunė daug bendravo su filmo
žiūrovais, kalbėjosi apie jų potyrius. Ir
dar kartą įrodė, kad „žygiais, o ne žo-
džiais mes Tėvynę mylime”. Ir kad esa-
me stiprūs suprasdami vienas kitą,
stengdamiesi išlaikyti atmintyje ir
vertinti tai, kas buvo patirta ir sukurta.
Režisierė pasakojo, kad ją labai nu-
stebino Juliaus Urbaičio KGB seki-
mo ir fotografavimo muziejinių eks-
ponatų kolekcija. Nors ji jau buvo su-
rinkusi daug istorinės medžiagos ir ge-
rai susipažinusi su tema, jai sunku
buvo patikėti, kad tokį ,,išradingu-
mą” demonstravo KGB, kurdama se-
kimo ir šnipinėjimo priemones (pvz.,
fotografavimas per palto sagą, foto-
aparatai moteriškame rankinuke ir
kt.).

„Dokumentika – mano meilė,” –
sako Ramunė. Ji pasakojo, kad mėgs-
ta ramybę, susikaupimą, skaityti kny-
gas, grožėtis gamta ir tvarkytis savo so-
dyboje prie Merkinės, nors daugybę lai-
ko praleidžia archyvuose ir kitur rink-
dama medžiagą, keliaudama ir pri-
statydama savo filmus.

Užbaigusi šį įdomų kūrimo etapą
ir pristačiusi pasaulinei lietuvių ben-
druomenei įdomų dokumentinį filmą,
režisierė R. Rakauskaitė jau kuria
naują dokumentiką apie du meninin-
kus – fotografą Arūną Kulikauską ir
dailininką Eugenijų Varkulevičių, iš
New Yorko sugrįžusius į Lietuvą. Tai
gerai žinomos Rytinėje Amerikos pa-
krantėje kūrusios asmenybės, abu ar-
timai bendravę su Jonu Meku. E. Var-
kulevičius kartu su J. Meku ir D. Nau-
jokaičiu įkūrė grupę „Music on the 2nd
street”, jis iliustravo J. Meko knygas
„Mano naktys”, „Žodžiai ir raidės”,
kūrė muziką J. Meko ir Juliaus Ziz fil-
mams. 

Lauksime šio filmo premjeros, o
tuo tarpu Lietuvos generalinis kon-
sulatas Los Angeles, švenčiant Vasario
16-ąją, kviečia visus pasižiūrėti R. Ra-
kauskaitės dokumentinio filmo „Ke-
lionės namo”. 

A † A
JANINA PESECKAS

Mirė 2020 m. sausio 22 d. savo namuose Beverly Shores, IN.
Gimė 1924 m. birželio 26 d. Telšiuose, Lietuvoje.
Giliame liūdesyje liko: dukterys Audra ir Neringa; anūkai Sa -

vija ir Sean; proanūkai Denika, Teija, Lucas ir Noah.

Nuliūdusi šeima
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„Draugo” laikraščio leidybos
išlaidoms sumažinti aukojo:

200 dol. Birutė Kliorė, Pasadena, CA.
115 dol. Marija Willas, Buena Vista, CO.
100 dol. Raymond R. Jaku baus kas, Auburn, MA; Petras V. Kisielius,

Downers Grove, IL; Marius Kriau čiūnas, Hinsdale, IL; Gintaras Dargis, Deer Park,
IL; Sendraugių Ateitinin kų Čikagos skyrius; Isabelle Laucka Howes, Rockville,
MD; Jolanta Pec kus, Northfield, IL; Aldona A. Bač kaitis, Great Falls, VA (TV šv.
Mišių transliacijai).

90 dol. Jonas Jurkutaitis, Santa Monica, CA.
60 dol. Rimas F. Černius, La Grange PK, IL.
59.40 dol. Frontstream, Reston, VA.
55 dol. Aldona Rekašius, Glenview, IL; Zina Markevičius, Santa Monica, CA.
50 dol. Dana W. Laukys, Glen Mills, PA; Darius Polikaitis; Linda G. Bush-

nell; Algis Petrulis, Troy, MI; Linas Sutkus, Homewood, IL; Alfa Jokubaitis, Stan-
ley, NC; Petras Pundys, East Greenwich, RI; Danutė Baltramonaitis, Chicago,
IL; Zita Deveikis, Darien, IL; Gintarė Thaus, Hinsdale, IL; Aldona Cinga, Los An-
geles, CA; Gintautas A. Taoras, Westlake, OH; Aldona Kudirka, La Crescenta,
CA; Grace Austin, Chica go, IL; Regina Smolinskas, Orland Park, IL; Marie Miko-
nis, Richmond Hts, OH; Olga Reimonas, Berwyn, IL; Irene Bullard, Urbana, IL;
Palmira Janušonis, Mundelein, IL.

Nuoširdžiai dėkojame už Jūsų paramą

� JAV Lietuvių Bendruomenės  Lemonto
apylinkės Socialinių reikalų skyrius sausio 29
d. 1 val. p. p. kviečia visus į trečiadienio kino
popietę Pasaulio lietuvių centro  skaityklo-
je. Rodysime ketvirtąjį filmą apie lietuvių kal-
bos istoriją.  

� „Suktinio” šokių grupė kviečia visus vai-
kučius kartu su  tėveliais  ir seneliais  į kas-
metinį tarptautinį vaikų festivalį, kuris vyks
vasario 2 d., sekmadienį, Pasaulio lietuvių
centre, Lemonte, R. Riškus salėje. Pasi-
džiaukime tautinio šokio grožiu!  Po koncerto
bus įvairūs užsiėmimai vaikams. Įėjimas
vaikams nemokamas, suaugusiems – 10 dol. 

� Maloniai visus kviečiame į Lietuvos
Nepriklausomybės dienos šventę, kuri vyks
vasario 9 d., sekmadienį, Švč. Mergelės

Marijos Gimimo parapijoje. Šventinės Mišios
– 11 val. r., jose dalyvaus uniformuoti išei-
vijos šauliai. Po šv. Mišių bažnyčioje vyks
koncerta. Šventės tęsinys – parapijos salė-
je.

� Roko opera ,,Priesaika” bus rodoma va-
sario 22 d., šeštadienį, 7 val. v. Lemont High
School Performing Arts Center, 800 Porter
St. Lemont, IL 60439, o vasario 23 d., sek-
madienį, 1:30 val. p. p. – Šv. Kazimiero pa-
rapijos salėje, 2718 St. George Str.,  Los An-
geles, CA 90027.

�  Balandžio 26 d. Pasaulio lietuvių cent-
re Lemonte bus iškilmingai švenčiamas
Pal. J. Matulaičio misijos 30-ies metų jubi-
liejus. Iškilmingas šv. Mišias aukos J. E. kar-
dinolas Sigitas Tamkevičius. 

PAS MUS
IR
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Pagerbia žuvusį krepšininką

Sekmadienio vakare Los
Angeles oro uostas nu-
švito ,,Lakers” koman-

dos spalvomis – violetine
ir geltona. Taip pagerbtas
sekmadienį Californijoje
sraigtasparnio katastrofoje
žuvęs krešininkas Kobe
Bryant ir jo trylikametė
dukra Gianna bei dar sep-
tyni kartu skridę žmonės.
Geriausiu visų laikų krep-
šininku tituluojamas K.
Bryant ,,Lakers” komandoje
praleido net 20 metų. Spor-
tininko ir su juo skridusių
žmonių žūtis sukrėtė pasau-
lį: socialiniuose tinkluose pasipylė milijonai užuojautos ir liūdesio žinučių.
Tarp reiškiančių užuojautą ir apgailestavimą – ir žymūs sportininkai bei
politikai. Apgailestavimus dėl tragedijos išreiškė JAV dabartinis prezidentas
Donald Trump ir buvęs – Barack Obama. Jis parašė savo ir žmonos Michelle
vardu siunčiąs meilę ir maldas Bryant šeimai. Užuojautą reiškė ir Lietu-
vos krepšinio legendos. Kauno „Žalgirio” treneris Šarūnas Jasikevičius „Ins-
tagram” rašė nenorintis patikėti tokiomis naujienomis. Ilgametis Lietuvos
rinktinės vidurio puolėjas Robertas Javtokas, dabar einantis Kauno „Žal-
girio” sporto direktoriaus pareigas, sakė: 

„Buvau sukrėstas. Grįžau vakar po rungtynių namo ir gavau žinutę, įsi-
jungiau televiziją. Supratau, kad tai ne išdaiga, o tikras įvykis. Didelė ne-
tektis...”.

Kaip pasklido žinia apie K. Bryant mirtį, visos NBA lygos komandos sek-
madienį per savo žaidynes savotiškai pagerbė NBA legendą. Toronto „Rap-
tors” ir „Spurs” žaidėjai paminėjo K. Bryant, 24 sekundes tuksendami ka-
muolį. 

Parengta pagal internetinę spaudą

Sausio�26�dienos�vakare�Los�Angeles�oro�uostas�nu-
švito�violetine�ir�geltona�šviesomis�–�taip�pagerb-
tas�tą�dieną�žuvusio�krepšinio�legendos�C.�Bryant
ir�jo�dukters�Gianna�atminimas.

Nuotr. iš interneto

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ, PūSLėS, PROSTATOS 

GyDyMAS BEI CHIRURGIJA
Center for Health

1200 S. york, Elmhurst, IL 60126
Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ LIGOS – CHIRURGIJA
219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

Balzeko lietuvių kultūros muziejus kviečia kartu švęsti Lietuvos nepriklausomybės
atkūrimo 30-metį ir dalyvauti šiai progai skirtuose renginiuose:

Vasario 7 dieną 7 val. v. vyks fortepijono muzikos koncertas, kuriame skam-
bės D. Scarlatti, F. Chopin, I. Albeniz ir M. Ravel kūriniai, juos atliks pianistai
iš Lietuvos Donaldas Račys ir Julija Sadaunykaitė.

Kovo 7 d. 5:30 val. p. p. bus parodytas monospektaklis „Tarytum pasakoj” 

apie poetę Liūnę Sutemą. Vaidina aktorė ir inscenizacijos autorė Audrė 

Budrytė Nakas.

Pasidalinkite nuomone

www.facebook.com/draugolaikrastis


